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ВЕДАЙ НАШЫХ!

У СВЕЦЕ

Танцы 
на граблях

По-настоящему достало! Ну сколько можно вести бес-
конечные споры об очевидном?! Вновь на политической 
повестке дня – выборы, и вновь начались дискуссии о том, 
какой тактики лучше придерживаться демократическим 
силам.

Одни глубокомысленно доводят, что чем больше канди-
датов-демократов – тем лучше. Мол, это означает большее 
число минут на государственных телеканалах и в радио-
эфирах, большее количество газетных строк для публика-
ции предвыборных программ, больше проведенных встреч 
с людьми... Одним словом, больше возможностей, чтобы 
глаза избирателя увидели, а уши услышали горькую правду 
о белорусской действительности. 

Другие настаивают, что на округе должен быть один 
кандидат. Самый сильный, самый опытный, самый пер-
спективный из всех партийных протеже. Мол, не так много 
у белорусской оппозиции «штыков», чтобы демократы кон-
курировали между собой. И не такая безупречная репу-
тация, чтобы жук и жаба получали звание «кандидат от 
оппозиции».

Сторонники «многоголосия» с таким подходом катего-
рически не согласны. В конце концов, ждать от белорусских 
выборов честности – это то же самое, что в публичном 
доме искать монахиню. А значит, не стоит замахиваться 
на невозможное, не стоит усложнять себе задачу, не стоит 
ссориться. Пусть кто хочет, тот и идет в кандидаты, пусть 
актив тренируется, ведь на итоговые протоколы избира-
тельных комиссий это никак не повлияет...

Бесконечный и дурной спор, в котором аргументы 
сторон мы уже слышали не один раз. И все же накануне 
нынешних выборов активизация поднадоевшей дискус-
сии выглядит особенно надуманной. Дело в том, что в 
Избирательный кодекс были внесены поправки. Теперь, 
чтобы победить на выборах, кандидату не надо бороться 
за пресловутые 50 процентов плюс один голос. По новым 
правилам, для этого будет достаточно простого большин-
ства голосов.

Я бы сказала, что незаметно для широкой обществен-
ности белорусское законодательство «подогнали» под 
нескончаемый парад амбиций в оппозиционных рядах. И 
закон теперь таков, что если наши демократы и дальше 
будут выяснять, «кто на свете всех милее», то обязательно 
победит Баба Яга. 

Демонстрирую на простом примере.
Допустим, мы имеем вполне себе оппозиционный 

округ, где большинство избирателей уже не готовы под-
держивать кандидатов власти, которые своим неизменным 
«одобрямсом» благославляли путь Беларуси в глухой тупик. 
Казалось бы, вот она – благодатная стартовая площадка для 
попадания в парламент представителя оппозиции. Но, увы, 
просматривается совсем иной сценарий развития событий. 
Например, такой. 

Власть выдвигает своего протеже, хотя его потенциал 
где-нибудь в пределах 45 процентов голосов. Оппозиция 
имеет все шансы победить с потенциалом 55 процентов 
поддержки избирателей, однако для «усиления агитацион-
ной работы» выдвигает троих кандидатов. И что получаем 
в итоге? Правильно! Чистую победу кандидата власти. 
Потому что 55 на троих – это приблизительно 17–18 про-
центов каждому. Против провластных 45!!!!

В общем, Лидии Ермошиной и ее нижестоящим колле-
гам даже не придется особо напрягаться. Можно будет про-
сто наблюдать за тем, как кандидаты оппозиции потопят 
друг друга. 

Так о чем тогда мы спорим? К чему эти глубокомыс-
ленные дискусии, если все до банального очевидно? Как по 
мне, так все политические силы, которые отказываются от 
участия в формировании единого списка кандидатов оппо-
зиции, по сути, работают на победу кандидатов власти; они 
преследуют какую угодно цель, но только не победу оппо-
зиции на парламентских выборах.

Пусть даже имеется в виду только электоральная побе-
да – это когда избирательные комиссии записывают в 
победители одного, а на самом деле каждый избиратель 
знает, что они всем двором, всем домом, всем районом 
голосовали за другого. Между прочим, тот же Александр 
Лукашенко в глазах международного сообщества и в гла-
зах белорусских избирателей уже давно легитимен благо-
даря именно электоральным победам. Ведь многие совсем 
не верят в «элегантные» цифры, свидетельствующие о 
его 70–80-процентной поддержке, о которых рапортует 
Центризбирком. (Специалисты вообще говорят, что даже 
теоретически таких цифр не может быть, если в стране 
проходят честные демократические выборы.) Не верят, 
но при этом все равно считают, что свой пост Лукашенко 
занимает законно. Почему так? Да потому, что у каждого из 
его оппонентов поддержка вообще не измеряется двузнач-
ными цифрами. То есть Лукашенко-политик сегодня имеет 
большинство голосов. А значит, пусть не по формальной 
логике, но по логике житейской свой пост он занимает 
законно. Нравится это кому-то или не нравится, но леги-
тимность власти в глазах людей – это не копание в юриди-
ческих тонкостях.

Увы или к счастью, но помешать побеждать электораль-
но не может никакая Лидия Ермошина. Пока в этом смысле 
белорусская оппозиция мешает сама себе, на каждых оче-
редных выборах не просто наступая на старые грабли, но 
уже поистине танцуя на них…

У першым квартале  
2016 года  

сярэдні даход на душу 
ў Беларусі склаў 

4 мільёны 869 тысяч рублёў, альбо прыкладна 236 долараў.

Вікторыя – другая!

Азаранка захавала 
другую пазіцыю  

ў чэмпіёнскай 
гонцы WTA.

Па-ранейшаму 
лідзіруе немка 

Ангеліка Кербер.

РЕАЛЬНАЯ ЭКОНОМИКА

Выживут ли 
предприятия без поддержки 

государства?
Власти намерены снизить объем государственной 

поддержки. К чему это приведет?
Проектом указа главы государства, который 

рассматривался 17 мая на совещании с участием 
Александра Лукашенко, в частности, предлагается 
сократить расходы (за счет средств республикан-
ского бюджета) на компенсацию процентов бан-
кам по кредитам предприятий. По мнению мини-
стра финансов Владимира Амарина, снижение 
возмещения на 2% не окажет серьезного влияния 
на экономику предприятий.

Реализация соответствующих норм позволит 
сократить расходы национального бюджета в 2016 
году на 400 млрд рублей, а в 2017 году экономия 
составит 500 млрд рублей, сообщила пресс-служба 
главы государства.

Приведет ли кризис в экономике к тому, что 
государство будет постепенно снимать с себя 
нагрузку в виде помощи предприятиям? И чем 
это может обернуться: банкротством предприятий 
или тем, что они научатся жить по средствам?

«Если совсем плохо будет с 
финансами, государство начнет 

банкротить предприятия»
По мнению директора Школы молодых менед-

жеров публичного администрирования SYMPA 
Натальи Рябовой, по средствам предприятия 
жить не начнут, потому что это следовало начи-
нать делать раньше.

– Сейчас предприятия сильно закредитова-
ны. Эти деньги нужно отдавать. У них огром-
ная нехватка оборотных средств. В такой пози-
ции очень трудно начать жить по средствам. 
Можно только обанкротиться, – говорит эксперт. 
– Государство, конечно же, будет снижать под-
держку в виде компенсации банкам и выплат по 
государственным программам, потому что денег 
нет. Никакой эффективности вложенные средства 
не демонстрируют. Сложно предположить, что 
вдруг эти предприятия станут эффективными и 
рентабельными.

Эксперт считает, что положение предприятий, 
лишенных господдержки, ухудшится, и обращает 

внимание на то, что по финансам они и так бан-
кроты.

– Им не дают банкротиться, потому что бан-
кротятся у нас в стране не по законам рыночной 
экономики, а по решению сверху. Если совсем 
плохо будет с финансами, государство начнет бан-
кротить предприятия, начиная с тех, кого не жал-
ко. Если же сумеем перезанять, чтобы переотдать, 
тогда еще подержим, – объясняет Наталья Рябова.

«Это та цена, которую нам надо 
заплатить сегодня, чтобы выйти 

из кризиса завтра»
Ведущий исследователь Белорусского экономи-

ческого исследовательско-образовательного центра 
(BEROC) Катерина Борнукова полагает, что сокра-
щение господдержки  – очень важный шаг, посколь-
ку в ситуации, когда предприятиям оказывают нео-
граниченную финансовую помощь, нет смысла рабо-
тать эффективно. По мнению эксперта, на такой шаг 
правительство решилось в первую очередь потому, 
что денег на господдержку в бюджете нет.

– Конечно, сокращение господдержки несет 
в себе риски, – отмечает Катерина Борнукова. 
– Не все предприятия смогут эффективно пере-
строить свою работу, не сокращая рабочую силу, 
например. Многим предприятиям и сокращения 
не помогут, и им придется объявлять банкротство.

В долгосрочном периоде это позитивное 
влияние: ресурсы перейдут от неэффективных к 
эффективным фирмам. Но в краткосрочном – есть 
риски того, что предприятия не смогут платить по 
долгам, вызывая стресс у банковской системы и 
кризис неплатежей, а занятость будет сокращаться 
слишком быстро. В итоге следует ожидать роста 
безработицы.

Со всеми этими рисками государство может 
успешно работать, и это та цена, которую нам 
надо заплатить сегодня, чтобы выйти из кризиса 
завтра.

Татьяна ГУСЕВА.
(zautra.by)

НАДВОР’Е

Пагрэемся
На бягучым тыдні ў Беларусі 

ўсталюецца сапраўднае летняе 
надвор’е. Начная тэмпература 
паветра будзе складаць +6…+13оС, 
дзённая – +17…+24оС, на поўдні 
краіны – да +25…+27оС. У выхад-
ныя дні месцамі прагназуюцца 
дажджы і навальніцы.

Што да аўторка 24 мая, дык у 

начныя гадзіны будзе +7…+12оС 
(месцамі толькі +4…+6оС), 
удзень – +17…+23оС (у Брэсцкай 
вобласці – да +25оС). Калі ўначы 
будзе пераважна без ападкаў, 
дык удзень на ўсходзе магчымы 
дажджы, а месцамі і навальніцы 
(вецер будзе ўзмацняцца да 14 
метраў за секунду).

Далучым да «Народнай Волі»  
новых чытачоў!

І ў іх руках ужо з 1 чэрвеня будзе “Народная Воля”.
Разам з Вамі, нашы сталыя прыхільнікі, сагітуем 

зайсці да 26 мая ў любое паштовае аддзяленне 
альбо ў любы сталічны спецыялізаваны пункт 
“Белсаюздруку” і падпісацца на нашу і Вашу 

газету тых, хто да гэтага з ёю не знаёмы, але 
патэнцыяльна можа стаць яе чытачом.

«Народная Воля» – газета для народа!

АКЦЫЯ

ЦІ ВЕДАЕЦЕ ВЫ, ШТО…

Беларусы купляюць зямлю 
ў Польшчы

У 2015 годзе польскія ўлады выдалі 335 дазволаў 
на набыццё зямлі замежнымі грамадзянамі. Беларусы 
ў гэтым спісе займаюць другое месца, саступаючы 
толькі ўкраінцам.

Цудам выжыла…
Якія толькі здарэнні не адбываюцца падчас 

спартыўных трэніровак! Пазаўчора ледзь не загінула 
дзяўчына з Гродна, у якой падчас скачка на вышыні 
склаўся парашут. З траўмамі рознай ступені цяжкасці 
была дастаўлена ў бальніцу. Цудам выжыла…

ДЭМАКРАТЫЯ ПА-БЕЛАРУСКУ

ІНІЦЫЯТЫВА

За беларускі футбол!
Першы намеснік старшыні асацыяцыі “Беларуская федэрацыя футбола” Сяргей 

Сафар’ян адказаў на ліст з прапановай пашырыць сферу выкарыстання 
беларускай мовы ў айчынным футболе.

Судны дзень
Сёння адразу ў чатырох судах 

Мінска будуць разгледжаны 
справы  чатырох удзельнікаў 
устаноўчага сходу Беларускага 
нацыянальнага кангрэса. Усе 
працэсы пачнуцца ў 9.00. 

Першага кіраўніка незалежнай 
Беларусі Станіслава Шушкевіча 
за ўдзел у акцыі будуць судзіць 
у судзе Цэнтральнага раёна, 

лідара руху «За дзяржаўнасць 
і незалежнасць» Уладзіміра 
Някляева – у судзе Ленінскага 
раёна.  Суд Фрунзенскага раёна 
разгледзіць справу актывіста 
кампаніі «Еўрапейская Беларусь» 
Максіма Вінярскага, суд 
Цэнтральнага раёна – актывіста 
Юрыя Лукашэвіча.

Як паведамлялася раней, 

паводле звестак праваабаронцаў, 
пратаколы складзены ў дачыненні 
больш як да 20 чалавек. Сярод 
іх арганізатар акцыі Мікалай 
Статкевіч, актывісты Вячаслаў 
Сіўчык, Леанід Кулакоў і Сяргей 
Мацкойць, кіраўнік прафсаюза 
РЭП Генадзь Фядыніч. Даты раз-
гляду іх спраў пакуль невядо-
мыя.

З такой прапановай выступіў грамадскі актывіст 
Ігар Случак. У лісце ў адказ сказана, як Беларуская 
федэрацыя футбола вельмі адказна ставіцца да пытання 
выкарыстоўвання беларускай мовы ў сваёй дзейнасці.

Акрамя таго, адзначаецца, што Беларускаму 
тэлебачанню рэкамендавана, каб “не менш як 
50 працэнтаў матчаў чэмпіянату Беларусі 
каментаваліся на роднай мове”.

Ультраправыя не прайшлі
На выбарах прэзідэнта Аўстрыі перамог 72-гадо-

вы прафесар Аляксандр Ван дэр Белен.
У другім туры ён набраў 50,35%  галасоў. 

Яго сапернік, кандыдат ад папулісцкай правай 
Аўстрыйскай партыі свабоды (АПС) Норберт Хофер 
атрымаў 49,64%.

Такім чынам, перавага на карысць Ван дэр Белена 
склала крыху больш за 31 тысячу галасоў. Яўка ў 
другім туры выбараў склала 72,7%. Афіцыйныя 
вынікі былі абвешчаны ў панядзелак 23 мая.

Хофер прызнаў сваю паразу яшчэ да афіцыйнага 
абвяшчэння вынікаў. «Я дзякую вам за вялікую пад-
трымку. Вядома, мне сёння сумна», – напісаў ён у сваім 
Facebook. «Я застануся верны вам і ўнясу свой уклад у 
пазітыўную будучыню Аўстрыі», – запэўніў палітык.

Цікава, што падчас першага тура выбараў, які  
адбыўся 24 красавіка, Хофер набраў 35%, а Ван дэр 
Белен усяго толькі  21%.

ВІЗІТ

Тактыка Макея ў Бруселі 
Кіраўнік МЗС нашай краіны 

23 мая паўдзельнічаў у 7-й 
штогадовай сустрэчы кіраўнікоў 
знешнепалітычных ведамстваў 
краін-членаў ЕС і краін-удзельніц 
«Усходняга партнёрства». Падчас 
сустрэчы Уладзімір Макей 
прапанаваў пачаць кансультацыі 
па базавым пагадненні паміж 
Беларуссю і Еўрасаюзам. 

Як інфармуе прэс-служба 
МЗС Беларусі, у сваім выступленні 
Макей агучыў падыходы нашай 

краіны да далейшага развіцця 
«Усходняга партнёрства» і 
дачыненняў з ЕС. Беларускі 
міністр выказаўся ў падтрымку 
рэгіянальных праектаў, якія 
садзейнічаюць развіццю 
гандлю, павышэнню транзітных 
магчымасцяў, прыцягненню 
інвестыцый, вырашэнню 
экалагічных і міграцыйных 
пытанняў.

Уладзімір Макей меў сустрэ-
чы з прадстаўнікамі кіраўніцтва 

еўраструктур, кіраўнікамі 
МЗС краін-членаў Еўрасаюза 
і краін-удзельніц «Усходняга 
партнёрства». Між іншым, ён 
праінфармаваў кіраўніцтва 
Еўракамісіі пра тыя меры, якія 
Беларусь прымае для забеспя-
чэння бяспекі на будаўніцтве 
Беларускай АЭС у Астравецкім 
раёне Гродзенскай вобласці. 
Макей падкрэсліў, што яны адпа-
вядаюць міжнародным патраба-
ванням і стандартам.
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20 гадоў таму, 23 мая 1996 
гада, выконваючы вучэбна-
трэніровачны палёт на вышыні 
800 метраў, самалёт лётчыка 
першага класа, падпалкоўніка 
Уладзіміра Карвата пацярпеў 
авіякатастрофу. Машына 
загарэлася і стала некіруемай. 
Карват коштам уласнага жыцця 
адвёў падаючы лайнер ад 
населеных пунктаў Баранавіцкага 
раёна. Пазней экспертная 
камісія вызначыць, што лётчык 
да апошняй секунды сціскаў 

штурвал, каб пазбегнуць трагедыі 
і не дапусціць падзення самалёта 
на густанаселеную мясцовасць. 
Уладзіміру Карвату было 37 гадоў. 
Ён стаў першым Героем Беларусі, 
атрымаў гэтае званне пасмяротна.

Учора Уладзіміра Карвата 
ўспаміналі ў вайсковай часці ў 
Баранавічах, дзе ён служыў, – у 
61-й знішчальнай авіябазе, а 
таксама ў вёсцы Арабаўшчына, 
жыхароў якой 20 гадоў таму 
коштам уласнага жыцця 
выратаваў падпалкоўнік. У 

памятных мерапрыемствах бралі 
ўдзел і вучні СШ №8 горада 
Брэста, якую закончыў Герой 
Беларусі і ў якой сёння дзейнічае 
музей Уладзіміра Карвата. Не 
было ў Баранавічах толькі ўдавы 
лётчыка Ніны Кірылаўны і яго 
дзяцей – Вячаслава і Кацярыны. 
Ніна Карват, праўда, прысутнічала 
на мерапрыемствах у Брэсце – там 
ля памятніка Герою сабраліся 
жыхары горада, чыноўнікі.

– Ніна Кірылаўна была з 
унучкай, – расказвае ўдзельніца 
мерапрыемства, начальнік аддзела 
па працы і сацыяльнай абароне 
Брэсцкага гарвыканкама Іна 
Ступнікава. – Выглядала добра, 
многа плакала. Слова ёй не давалі, 
магчыма, таму, што яна была 
вельмі ўзрушана… 

За 20 гадоў Ніна Карват 
толькі адзін раз сустракалася з 
журналістамі сам-насам. Але 
была нешматслоўная, распавядала 
толькі пра тое,  што часта 
бачыць мужа ў сне і задае яму 
толькі адно пытанне: чаму ён 
не катапульціраваўся? Хаця, 
зразумела, ведае адказ на яго: муж 
ратаваў жыцці іншых. Часцей 
пра першага Героя Беларусі 
распавядаюць яго настаўнікі, 
называюць Карвата «сціплым, 
сарамлівым, вельмі добрым”, 
кажуць, што вучыўся ён сярэдне, 
але быў заўсёды добрасумленным 
і прыстойным хлопцам.

– У школе кожны год 

праводзяцца Дні памяці Уладзіміра 
Карвата – 28 лістапада, калі ён 
нарадзіўся, і 23 мая – у дзень яго 
гібелі, – расказваюць у школе. – 
І кожны год да самай смерці да 
нас абавязкова прыходзіла мама 
Уладзіміра Мікалаевіча – Агрыпіна 
Дзмітрыеўна, бывалі яго зводныя 
брат і сястра. Але 2 гады таму 
Агрыпіна Дзмітрыеўна памерла… 
Безумоўна, кіраўніцтва музея 
запрашае і жонку Уладзіміра 
Карвата, і яго дзяцей. Але яны 
не ідуць не шчыльны кантакт, 
толькі адзін раз – на адкрыццё 
музея ў школу прыходзіла Ніна 
Кірылаўна. Апошнім часам, 
кажуць,  яна хварэе, увогуле вельмі 
цяжка перажыла страту мужа, 
гэтая трагедыя моцна адбілася на 
яе здароўі. Жыве яна адна ў раёне 
Політэхнічнага ўніверсітэта. 

Дырэктар школьнага музея 
Алена Кятрэнка дадае:

– Ва Уладзіміра Мікалаевіча 
ёсць і родны брат Мікалай. Жыве 
ён у Санкт-Пецярбургу, зараз на 
пенсіі, а ў свой час выкладаў у 
Ваеннай акадэміі Піцера. Ён 
вельмі падобны на свайго брата. 
Кожны раз, калі бывае ў родным 
Брэсце, абавязкова заходзіць да 
нас у музей.

Сын  Героя, Вячаслаў, калі быў 
падлеткам, старшакласнікам, 
разам з сястрой прыходзіў да 
нас у школу на гадавіну подзвігу 
таты. А потым, калі дзеці сталі 
дарослыя, пачалі тактоўна 

адмаўляцца ад удзелу ў розных 
мерапрыемствах. Кацярына 
скончыла Брэсцкі ўніверсітэт імя 
Пушкіна, Вячаслаў навучаўся у 
Віцебскай ветэрынарнай акадэміі. 
Зараз Кацярына жыве ў Брэсце, 
цяпер у дэкрэтным адпачынку 
– у яе з мужам падрастае дачка 
Верачка. А Вячаслаў жыве ў Маскве 
з сям’ёй, у іх таксама дачка.

Ніна Кірылаўна вельмі добра 

да нас ставіцца, але кажа, 
што маральна, псіхалагічна 
ёй цяжка бываць на масавых 
мерапрыемствах. А вось  калі 
мы невялікай групай настаўнікаў 
і вучняў едзем, напрыклад, на 
вайсковыя могілкі, на магілу 
Уладзіміра Мікалаевіча, то яна не 
адмаўляецца, каб мы і яе падвезлі.

Такая вось сям’я Карват: 
сціплыя, закрытыя людзі…
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СУД ДЫ СПРАВАНА СВАЕ ВОЧЫ ВНИМАНИЕ! ДИАГНОЗ

Минздрав принял  
жесткое решение…

– На коллегии мы приняли 
жесткое решение, что необо-
снованного повышения цен на 
лекарства быть не должно – не 
только на белорусские, но и на 
импортные. Еженедельно мы 
мониторим по всей стране, в 
государственной и негосудар-
ственной аптечной сети, при 
закупках для стационаров, како-
ва цена наших лекарств, и цены 
не повышаем. Только если значи-
тельная составляющая импорт-
ного сырья используется при про-
изводстве, то повышение цены 
допустимо на долю, и то – с раз-
решения Министерства здраво-
охранения, – заявил на прошлой 
неделе министр здравоохране-
ния Василий Жарко.

Что-то подобное из уст 
министра или его подчиненных 
белорусы слышат каждый год. 
И при этом едва ли не каждый 
месяц, зайдя в аптеку, видят на 
упаковках лекарств новые цен-
ники. 

Итак, давайте вспомним.
Еще 13 декабря 2014 года 

белорусские телеканалы пере-
дали новость: Министерство 
здравоохранения Беларуси вве-
ло запрет на повышение цен на 
лекарства. Было процитировано: 
“Министерство здравоохранения 
поручает принять исчерпываю-
щие меры по недопущению роста 
отпускных и розничных цен на 
лекарственные средства, изде-
лия медицинского назначения и 
другие потребительские това-
ры, учитывая принятый Указ 
Президента Республики Беларусь 

от 5 декабря 2014 года №576 “О 
дополнительных мерах по защи-
те прав потребителей”.

Буквально через месяц, в 
январе 2015 года Василий Жарко 
пообещал белорусам: «На отече-
ственные лекарства цена подни-
маться не будет. А что касается 
импортных, которые зависят от 
доллара, то они и не поднимают-
ся последние четыре-пять лет».  
В марте прошлого года свои пояс-
нения дал гендиректор государ-
ственной аптечной сети Игорь 
Ковальчук: «Министерством 
здравоохранения и предприяти-
ями «Белфармация» проводится 
постоянная работа по сдержива-
нию роста цен: в первую очередь 
через неприменение предельной 
надбавки на лекарственные сред-
ства. Также в постоянном режи-
ме ведется работа с иностран-
ными производителями по недо-
пущению роста правых цен. Раз 
в две недели Минздрав проводит 
мониторинг цен в республике в 
аптеках всех форм собственно-
сти».

В 2013 году вообще был раз-
работан и утвержден министром 
здравоохранения целый пере-
чень мероприятий «по сдержи-
ванию и недопущению роста цен 
в 2013 году на платные меди-
цинские услуги и лекарственные 
средства». Утверждал меропри-
ятия лично министр здравоохра-
нения Василий Жарко.

А что же в реальности? За 
три года цены на лекарства в 
Беларуси выросли как минимум в 
два раза, а некоторые импортные 

препараты, например, «Но-шпа», 
«Кардиомагнил», «Глицин» подо-
рожали еще больше. А зарплаты 
и пенсии за это время подрос-
ли только в среднем в 1,05 раза. 
И если в 2013 году пенсионер 
мог купить на свою пенсию 10 

упаковок «Терафлекса» –  пре-
парата, который назначается при 
болезни суставов, то нынешней 
пенсии ему уже не хватит и на 7 
упаковок.

Мы сравнили, сколько сто-
или популярные у населения 

импортные лекарства в феврале 
2013 года и сколько стоят сейчас. 
В таблице указаны минимальные 
и максимальные цены на пре-
парат в данный период, кото-
рые предоставляет справочная 
аптечная сеть tabletka.by.

Название препарата Цены в фев-
рале 2013 года 
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линекс (Словения), капс., №16 36.000–46.700 63.400–109.600
Гастал (Хорватия), таб., №60 31.500–41.000 55.300–96.800
Фервекс без сахара (Австралия), 
пор., №8 58.000–68.000 73.600–105.500

Флавамед (Германия), сироп, 
15мг/5мл, 100 мл, №1 34.490–38.650 46.800-81.100

Терафлекс (Германия), капс., №60 140.000–
184.860 215.000–413.000

Энам (Индия), таб., 10 мг, №20 15.100–21.550 8700–10.200 
Нолипрел А (Франция), таб., 
2,5мг/0,625мг, №30 99.000–129.150 143.900–395.900

Жаннин (Германия), таб., №21 107.200–
114.400   191.000–287.700

Но-шпа (Франция), таб., 40 мг, №20 20.300–30.600 46.600–78.000
Хофитол (Франция), таб., №60 49.500–67.140 102.700–157.800
Кардиомагнил (Дания), таб., 75 
мг/15 мг, №100 37.050–54.100 104.000–142.900

Глицин (Россия), таб., 100 мг, №50 15.850–20.400 34.600–54.600
Супрастин (Венгрия), таб., 25 мг, 
№20 36.200–41.420 74.400–110.000

Зовиракс (Великобритания), крем, 
5%, 2 г 27.740–33.150 80.300–123.000

Ольга ГРИНЕВИЦКАЯ.

АДКРЫТЫМ ТЭКСТАМ

Сяргей ПАГАРЭЛЬСКІ, дырэктар ААТ «Сенненскі райаграсэрвіс»: 

«Людзі павінны зразумець, што яны не ўтрыманцы…»
У адкрытым акцыянерным таварыстве «Сенненскі райаграсэрвіс» рабочым нарэшце выплацілі заробак за некалькі месяцаў.

Як раней паведамляла 
«Народная Воля», эканамічныя 
праблемы на прадпрыемстве ў 
Сянно пачаліся восенню мінулага 
года. Да аграсэрвісу было далуча-
на некалькі стратных гаспадарак, 
з-за чаго і ўзніклі запазычанасці.

– У людзей непагашаныя крэ-
дыты, хтосьці дзяцей платна 
вучыць, – распавядалі работнікі 
прадпрыемства ў сакавіку. – 
Запазычанасці па грашах за 
некалькі месяцаў. Час ад часу 

выплачваюць па 300–400 тысяч.
Тагачасны дырэктар ААТ 

«Сенненскі райаграсэрвіс» Іосіф 
Свістуноў адзначыў, што на прад-
прыемстве працуе больш за 400 
чалавек, але як выйсці з няпро-
стага становішча, ён не ведае.

На пачатку мая стала вядо-
ма, што работнікам стратнага 
прадпрыемства пачалі выплач-
ваць запазычанасць па заробках. 
Таксама ў аграсэрвісе памянялася 
кіраўніцтва. 

– Я на пасадзе з 2 мая, 
сітуацыя стабілізуецца, і прабле-
мы вырашаем, – сказаў «Народнай 
Волі» новы дырэктар Сяргей 
Пагарэльскі. – Даўгі за канец 
мінулага і за гэты год ужо закры-
ты. На дадзены момант сярэдні 
заробак складае тры мільёны, але 
справа тут у іншым – людзей трэба 
настройваць на працу, каб людзі 
грошы сапраўды зараблялі, а не 
скардзіліся і патрабавалі выплат. 
У нас сацыяльна скіраваная дзяр-

жава, і людзей проста адвучылі 
нармальна працаваць.

– А як ім працаваць, калі 
па некалькі месяцаў не плацілі 
заробак?

– Я згодны, што грошы трэба 
плаціць (цяжкасці былі і, можа, 
яшчэ будуць), але зарплату трэ-
ба зарабіць, а не патрабаваць. 
Не проста прыйсці і адбыць час. 
Думаю, што калі ўсяму калекты-
ву сабрацца, то з каленяў можна 
падняцца. Трэба разумець, што 

гаспадарцы выйсці з крызісу не 
так проста. А ў нас па-іншаму: 
журналіст прыехаў, і яму ўсе 
бягуць скардзіцца!

– людзі не хочуць праца-
ваць?

– Разумееце, за 20 дзён 
менталітэт чалавека не змяніць. 
Работнікі павінны разумець, 
што яны не ўтрыманцы на прад-
прыемстве, а паўнапраўныя 
супрацоўнікі. 

Раман ВАСЮКОВІЧ.

СВЕТСКАЯ ХРОНИКА

А пироги  
давали с собой!

На минувшей неделе в Национальном академическом 
драматическом театре имени М.Горького  

(в народе его с давних времен называют Русским) 
публика съела больше 50 килограммов яблок.  

За один спектакль! 
Корзины с фруктами были расставлены  

по всему фойе. Несмотря на то,  
что яблок было очень много, съели все!

Актеры даже обижались,  
что им не осталось ни одного фрукта!
И публика, кстати, была особенная – 

 сплошные звезды.
Судите сами: отец известного 

теннисиста Николай Мирный, 
артисты Искуи Абалян с мужем, 
Инна Афанасьева, Александр 
Тиханович и Алексей Хлестов, 
художник Андрей Смоляк с 
супругой Ольгой, телеведущие 
Александр Серебренников 
и евгений Булка со спут-
ницами, влиятельная в про-
шлом чиновница Наталья 
Петкевич, бывший телеведу-
щий, экс-заместитель руково-
дителя Белтелерадиокомпании 
Александр Мартыненко, 
бизнес-леди и певица Ирина 
Терещенко (владелица сети сало-
нов «Итейра»), художественный 
руководитель и главный дири-
жер Президентского оркестра 
Республики Беларусь Виктор 
Бабарикин и многие другие 
узнаваемые персоны. Всех их на 
свою недавнюю премьеру «Леди 
на день» пригласил известный 
режиссер Дмитрий Астрахан.

Кстати, у Инны Афа-

насьевой в Русском театре 
служит актером сын Иван 
Стрельцов. Мама старается не 
пропускать спектакли с его уча-
стием. Наталья Петкевич при-
шла на премьеру вместе с при-
ятельницей. Выглядела она абсо-
лютно счастливой и лучезарной.

Почти все, кто пришел на 
спектакль, с удовольствием 
фотографировались с Дмитрием 
Ханановичем, а затем размещали 
фото в социальных сетях.

После спектакля всех при-
гласили в одну из известных 
столичных пироговых на бан-
кет. Как рассказали «Народной 
Воле», голодным в тот вечер не 
остался никто. Мало того, что 
перед спектаклем все до отва-
ла наелись яблок и на банкете 
можно было продегустировать 
любые пироги и напитки, так 
перед уходом (а расходились уже 
далеко за полночь) каждому еще 
и с собой завернули по вкусней-
шему пирогу!

О чем  
спектакль?

Премьера лирической коме-
дии «Леди на день» от Дмитрия 
Астрахана состоялась в конце 
февраля этого года. Спектакль 
идет два с половиной часа. 
Это история о бедной женщи-
не Анни и ее друзьях, помога-
ющих несчастной увидеться с 
единственной дочерью Луизой и 
устроить ее брак с наследником 
испанского графа.

Когда-то Анни была счаст-
лива, любима и богата. Но злой 
рок разлучил ее с дочерью и 
оставил без гроша в кармане. 
Разорившись, она вынуждена 
торговать яблоками в одном из 
кварталов Нью-Йорка.

«Это простой и веселый 
спектакль, который не раз 
заставит сжаться ваши сердца, 
потому что он рассказывает о 
настоящей дружбе и о великой 
силе любви», – говорят в театре. 

И даже статуи 
 начнут ходить!

На закрытие театрального сезона Национальный академиче-
ский драматический театр имени М.Горького планирует органи-
зовать еще один интерактивный просмотр спектакля. На сей раз 
это будет комедия по Шекспиру «Двенадцатая ночь».

«Мы хотим для зрителей организовать перфоманс в фойе, 
– рассказала «Народной Воле» руководитель литературно-дра-
матической части театра Кристина Смольская. – Будут золотые 
статуи из спектакля ходить, другие эффектные номера... Что 
касается звезд, то на заключительный показ сезона, думаю, тоже 
обязательно позовем кого-нибудь из друзей театра. Так что при-
ходите, будет интересно!»

КСТАТИ

Сколько стоит билет?
С 1 июля этого года в Русском театре меняется 

стоимость билетов.
Так, на недавние премьеры самый дорогой билет в партер 

(1–10-й ряд) будет стоить 180 тысяч белорусских рублей.
На спектакли, которые давно в репертуаре, – от 90 до 150 

тысяч, постановки на Малой сцене – 100 тысяч.
Детские спектакли – от 40 до 70 тысяч рублей.

Марина ВИШНЕВСКАЯ.

Дмитрий 
Астрахан  

и художник 
Андрей 
Смоляк  
с женой 
Ольгой.

ИМЕЙТЕ В ВИДУ!

Ці ж гэта хабарнікі?
Учора быў вынесены прысуд 

былым урачам Мінскай гарадской 
паліклінікі №17, якія прызнаны 
вінаватымі ў атрыманні хабараў. 
Паводле версіі следства, яны 
за грошы выдавалі пацыентам 
фіктыўныя бальнічныя.

Як паведамлялася раней, 
паводле версіі следства, ідэя «пра-
даваць” бальнічныя прыйшла ў 
галаву загадчыку рэнтгеналагічнага 
аддзялення Віталю Лабковічу. І ў 
судзе ён, дарэчы, патлумачыў, што 
ў сям’і былі сур’ёзныя фінансавыя 
праблемы і грошы былі патрэбны, 
у прыватнасці, на лячэнне жонкі, 
фельчара Наталлі Ястрэмскай. Яна 
задуму падтрымала. Далей да ўдзелу 
падключылі калегу, траўматолага 
Андрэя Чапелева, які меў на руках 
бланкі лістоў непрацаздольнасці.

Падсудныя падчас працэ-
су адзначалі, што кліенты самі 
знаходзілі іх. Расцэнкі пачыналіся 
ад 100 тысяч рублёў за адзін дзень 
на бальнічным. Памер хабару, 
мяркуючы па матэрыялах справы, 
стартаваў ад 300 тысяч рублёў і 
даходзіў да 1,5 млн рублёў. Многія 
пацыенты прыходзілі працягваць 
фіктыўныя бальнічныя. Усяго 
ў матэрыялах справы маюцца 
звесткі аб 17 «кліентах».

Па в од ле  па д л і к аў 
праваахоўнікаў, за чатыры меся-
цы былыя супрацоўнікі 17-й 
паліклінікі сабралі хабараў на 13,5 
млн рублёў. У матэрыялы след-
ства следчыя ўключылі нават дзве 
пліткі шакаладу, якія перадалі 
ўдзячныя наведвальнікі.

Уладзімір Лабковіч і яго жон-

ка віну прызналі і заявілі, што 
раскайваюцца ў зробленым. 
Чапелеў настойваў, што хабару не 
атрымліваў.

У выніку суд прысудзіў 
былому загадчыку аддзялення 
Лабковічу 3 гады пазбаўлення 
волі з канфіскацыяй маёмасці і 
пазбаўленнем права займац-
ца медыцынскай дзейнас-
цю на працягу 5 гадоў. Такое 
ж пакаранне было абрана і ў 
дачыненні да яго жонкі Наталлі 
Ястрэмскай, нягледзячы на тое, 
што на ўтрыманні ў жанчыны 
знаходзіцца непаўналетняе дзіця.

Андрэю Чапелеву  прысуджа-
ны 4 гады калоніі з канфіскацыяй 
маёмасці, яму таксама забаронена 
займацца медыцынскай дзейнас-
цю тэрмінам на 5 гадоў.

ГУЧНАЯ СПРАВА

Прысуд Ганне Шарэйка  
вынесуць 10 чэрвеня

Суд над былым сенатарам 
і экс-дырэктарам Віцебскай 
бройлернай птушкафабрыкі 
блізіцца да завяршэння. Учора 
Шарэйка выступіла с апошнім 
словам у судзе. А яшчэ раней 
дзяржабвінаваўца Анатоль 
Мяцельскі папрасіў прызначыць 
для Ганны Шарэйка пакаранне 
2 гады 6 месяцаў зняволення з 
адбываннем у калоніі агульнага 
рэжыму і з пазбаўленнем права 
займаць пасады, звязаныя з 
выкананнем арганізацыйна-
распарадчых функцый тэрмінам 
на пяць гадоў, а таксама штраф 
памерам 150 базавых велічынь. 
Для другога фігуранта справы 
– Вальдэмараса Норкуса – 
дзяржабвінаваўца запрасіў 
аналагічны тэрмін і штраф.

Для намеснікаў Шарэйка 
Семчанкавай і Канавальчанкі, 
а таксама Разжывіна пракурор 
запрасіў па 2 гады пазбаўлення 
волі са штрафам 100 базавых. 
Ліяранцэвічу і Камарову – 2 гады 
абмежавання волі без накіравання 
ў папраўчыя ўстановы.

Шарэйка, якая сваёй віны 
не прызнае, учора заявіла суду, 

што не хоча насіць пляму зла-
чынцы, якую «не заслужы-
ла ніякім чынам». Яна таксама 
падкрэсліла, што хоча зразумець, 
чым кіраваліся прадстаўнікі 
прав аахоўных органаў, 
абезгалоўліваючы буйное 
шматпрофільнае прадпрыемства 
ў разгар рэалізацыі стратэгічных 
для прадпрыемстваў і галіны 
аб’ектаў, у тым ліку магутна-
га камбікормавага завода, які ў 
дадзены момант знаходзіцца ў 
стадыі пуску-наладкі, хоць увесці 

ў строй яго планавалі яшчэ ў кан-
цы 2014 года. Страты фабрыкі за 
мінулы год Шарэйка ацаніла ў 
110 млрд рублёў. Страты фабрыкі 
за перыяд знаходжання ў СІЗА 
ключавых спецыялістаў Шарэйка 
ацаніла ў 230 млрд рублёў.

Шэсць абвінавачаных 
папрасілі іх апраўдаць. Сёмы 
– Уладзімір Ліяранцэвіч, які 
прызнаў сваю віну, – папрасіў 
вынесці «аб’ектыўны прысуд».

Прысуд будзе вынесены ў  
10 гадзін 10 чэрвеня.

ПАРАЛЛЕЛИ

В Литве – самая низкая 
продолжительность жизни в ЕС

Продолжительность жизни 
литовцев – самая короткая по 
сравнению с другими странами 
ЕС, заявил член Сейма Литвы, 
профессор Аримантас Думчюс, 
призывая власти тратить больше 
средств на медицинскую профи-
лактику. Средняя продолжитель-
ность жизни мужчин не достигает 
и 68 лет, женщин – 79 лет. По 
данным Всемирного банка, пока-
затели Литвы отличаются от 15 
самых передовых стран ЕС на 4–7 
лет. Эти страны немало инвести-
руют в здравоохранение и образо-
вание, поощряют здоровый образ 
жизни, так называемую активную 
старость. Жизнь всесторонне обе-
спеченного человека становится 
качественнее и длиннее, отмечает 
политик. 

«В Литве более половины 
жителей не делают зарядку, не 
занимаются никакой спортив-
ной деятельностью. Беспокойство 
вызывают растущее злоупотре-
бление табаком и алкоголем, несо-
блюдение режима отдыха, работы 
и питания, игнорирование про-

филактических мер, ранней диа-
гностики, пренебрежительное 
отношение к своему здоровью. 
Последствия этого – из-за болез-
ней сердца и кровеносных сосу-
дов умирают более 56% больных, 
растет количество случаев онко-
логических заболеваний, туберку-
леза, психических заболеваний и 
так далее», – утверждает политик. 

Утверждение программы 
здравоохранения на 2014–2023 
года, по его словам, оптимизма 
пока что не придает, так как в ней 
выделен только 1% расходов на 
профилактические меры, а нужно 
хотя бы 2%. 

Отметим также, что Литва 
является лидером в ЕС по числу 
самоубийств на душу населения и 
занимает первое место в мире по 
употреблению алкоголя.

А по сравнению 
 с Беларусью?

На прошлой неделе Всемирная 
организация здравоохранения 
опубликовала новый доклад  

«Мировая статистика здравоох-
ранения: мониторинг показате-
лей здоровья в связи с Целями 
устойчивого развития», в котором 
содержится информация о про-
должительности жизни в разных 
странах мира.

Так вот белорусы в сред-
нем живут меньше литовцев. 
Женщины на один год, мужчи-
ны – на два. Согласно последним 
данным ВОЗ, в Беларуси про-
должительность жизни женщин 
составляет 78 лет, а мужчин – 66. 
В России, к слову, этот показатель 
еще ниже. Там в среднем жен-
щины могут прожить 76,3 года, 
а мужчины – всего лишь 64,7. В 
Украине средняя продолжитель-
ность жизни женщин 76,1 год, 
мужчин – 66,3.

Долгожители на планете 
по-прежнему живут в Японии и 
Швейцарии.  Самая высокая сред-
няя продолжительность жизни 
среди женщин у японок – 86,8 
лет, среди мужчин у швейцарцев 
– 81,3 года.

Анна ГОНЧАРИК.

ФАКТ

15% бюджэту пражытачнага мінімуму
Паводле дадзеных Статыстыч-

нага камітэта СНД на 1 красавіка, 
у Беларусі за апошнія 12 месяцаў 
тэмп росту колькасці беспра-
цоўных аказаўся самым высокім у 
параўнанні з іншымі дзяржавамі 
постсавецкай прасторы.

Так, калі ў Беларусі колькасць 
беспрацоўных павялічылася на 
37,1%, то ў Казахстане – на 23%, у 
Малдове – на 22,8%, у Арменіі – на 
11,5%, у Азербайджане – на 11%, 
у Расіі – на 6%. У Таджыкістане 

(па стане на 1 сакавіка) колькасць 
беспрацоўных знізілася на 0,6%, у 
Кыргызстане – на 2,1%, ва Украіне 
– на 7,7%.

Вельмі паказальна і 
супастаўленне Беларусі з іншымі 
краінамі постсавецкай прасторы 
па памеры дапамогі, якая выплач-
ваецца беспрацоўным. Калі ў 
Азербайджане беспрацоўныя 
атрымліваюць дапамогу ў памеры 
162 долары ў месяц, у Малдове – 
69, ва Украіне – 59, то ў Беларусі 

– усяго толькі 13 долараў.
Прычым у Беларусі бюд-

жэт пражытачнага мінімуму, 
які ўлічвае мінімальны набор 
прадуктаў харчавання, неаб-
ходных для захавання здароўя, 
усталяваны  на адзнацы  
1,64 млн рублёў. Гэта прыблізна 
80 долараў. Такім чынам, дапамога 
па беспрацоўі ў нашай краіне сён-
ня складае ўсяго толькі прыклад-
на 15% бюджэту пражытачнага 
мінімуму.

НУ І НУ!

Парыбачылі на... штраф у 82 мільёны рублёў
У Белаазёрску супрацоўнікі 

ДАІ спынілі для праверкі 
аўтамабіль Citroen. У багажніку 
аўтамабіля была рыба і незакон-
ныя прылады лоўлі.

«Затрыманыя сцвярджалі, 

што знайшлі гэта яшчэ пад-
час прагулкі па беразе  
возера Чорнага. Падобныя 
гісторыі дзяржінспектары 
чуюць не ўпершыню, таму 
для разбору выклікалі следча-

аператыўную групу», – распавялі 
ў Дзяржінспекцыі.

Паводле звестак ведамства, 
усяго белаазёрскія браканье-
ры злавілі 110 рыб, а агульная 
даўжыня сетак склала 411 метраў. 

Акрамя таго, па месцы жыхарства 
аднаго з затрыманых аператыўнікі 
знайшлі яшчэ дзесяць лескавых 
сетак агульнай даўжынёй 500 
метраў.

Па факце незаконнай здабы-

чы рыбы распачата крымiнальная 
справа. Паводле папярэдняй 
ацэнкі, сума, якую трэба будзе 
пакрыць за прычыненую прырод-
зе шкоду, складае каля 82 мільёнаў 
рублёў.

Гіпермаркеты ProStore: 
жывуць  

ці выжываюць?
Карэспандэнт “Народнай Волі” наведаўся ўчора ў чатыры мінскія гіпермакеты 

Юрыя Чыжа, які ўжо каторы тыдзень гібее ў следчым ізалятары КДБ.
Нагадаем, фота напало-

ву пустых паліц у магазінах 
сталічнай сеткі ProStore 
сталі з’яўляцца ў СМІ пас-
ля затрымання бізнесмена 
Юрыя Чыжа ў сакавіку гэта-
га года. Абвінавачаны ва 
ўхіленні ад выплаты падаткаў 
прадпрымальнік з’яўляецца 
асноўным уладальнікам гру-
пы кампаній “Трайпл”, куды 
ўваходзяць і гіпермаркеты 
ProStore.

Паведамлялася, што дэфіцыт 
асартыменту тавараў узнік з-за 
запазычанасці рытэйлера перад 
пастаўшчыкамі, але яшчэ 6 
мая гандлёвая сетка заявіла, 
што вырашае праблемы з асар-
тыментам. На сайце кампаніі 
нават з’явілася фота запоўненых 
паліц і навіна з аптымістычным 
загалоўкам “Мы вяртаем усё на 
свае месцы!”.

А 12 мая была створана 
працоўная група па маніторынгу 
сеткі гіпермаркетаў ProStore, 
у якую ўвайшлі прадстаўнікі 
Галоўнага ўпраўлення спажывец-
кага рынку Мінгарвыканкама, 
Мініс т эрс тв а гандлю, 
Міністэрства па падатках і збо-
рах, «Беларусбанка», а таксама 
кампаніі «Прастор-Трэйд».

«Працоўная група выра-
шае бягучыя праблемы ў рабо-
чым парадку, праводзяцца 
маніторынгі. Робіцца ўсё для 
таго, каб вярнуць увесь асар-
тымент тавараў на паліцы 
магазінаў», – паведамілі 
журналістам у галоўным 
упраўленні спажывецкага рынку 
Мінгарвыканкама.

Наш карэспандэнт учо-
ра вырашыў правесці свой 
маніторынг і праверыць, што 
змянілася ў магазінах ProStore 
з таго часу, калі была створана 
працоўная група.

Гіпермаркет ProStore ў 
Шабанах (Партызанскі пра-
спект, 182)

Трэба сказаць, што гэты 
магазін найбольш парадаваў 
асартыментам сярод усіх тых 
гіпермаркетаў, што давяло-
ся наведаць. Усё неабход-
нае – у дастатковай колькасці, 
хаця, безумоўна, бачна, што 
супрацоўнікі добра папрацавалі, 
каб “дзіркі” на паліцах не кідаліся 
ў вочы. А таму ў магазіне мож-
на ўбачыць, напрыклад, цэлую 
паліцу аднолькавых пачкаў мала-
ка, цукру, бутэлек мінеральнай 
вады “Баржомі”.

Вынконваючая абавязкі 
загадчыка магазіна на прось-
бу пракаментаваць сітуацыю 
інт элігентна а дмовіла: 

“Кіраўніцтва нашага цэнтраль-
нага офіса знаходзіцца ў магазіне 
на праспекце Дзяржынскага, 
туды і звяртайцеся. А я проста 
не ўпаўнаважана даваць нейкія 
каментарыі”.

Гіпермаркет ProStore ў 
Чыжоўцы (вул.Убарэвіча, 176)

Каля 10.00 у магазіне няш-
мат пакупнікоў. Гэтак жа, як і 
тавараў.

Гэты гіпермаркет наогул мог 
бы стаць сімвалам усёй крызіснай 
сітуацыі ў гандлёвай сетцы, бо 
адсутнасць прадуктаў тут нават 
не кампенсуюць выстаўленнем на 
паліцы іншых тавараў, а завешва-
юць прасцінамі цэлыя аддзелы.

Пустыя паліцы з 
“Памперсамі”, праблема з асар-
тыментам алкагольных тавараў, 
каўбасных вырабаў. Брэсцкі 
мясакамбінат наогул прыбраў 
сваю прадукцыю, а аддзел з 
малочнай прадукцыяй закрылі 
традыцыйнай прасціной…

“Божа, чаго гэта так пуста?” 
– разводзіла рукамі бабуля, 

якая, відаць, не ў курсе спраў 
бізнесмена Чыжа.

Адказная супрацоўніца 
магазіна таксама, дарэчы, не змаг-
ла спрагназаваць, што іх чакае 
далей. “Усім вядома, у сувязі з чым 
у нас узніклі гэтыя праблемы, 
але мы – усяго толькі наёмныя 
работнікі, таму які каментарый 
і які прагноз ад мяне вы хочаце 
пачуць? – кажа яна. – Ад мяне 
развіццё падзей залежыць роўна 
столькі, колькі і ад вас. Кажуць, 
што на самай справе пытан-
не напаўнення гандлёвай сеткі 
нармальным асартыментам 
тавараў разглядалася на самым 
высокім дзяржаўным узроўні, і 
быццам бы прынята станоўчае 
рашэнне. Але з-за нейкіх бюракра-
тычных бар’ераў гэтае рашэнне 
пакуль не рэалізавана. Магчыма, 
пытанне будзе вырашана ўжо да 
канца гэтага месяца”.

Гіпермаркет ProStore 
ў Малінаўцы (праспект 
Дзяржынскага, 126)

Менавіта тут месціцца 

галоўны офіс начальства гандлё-
вай сеткі, але адміністратар офіса 
мне адразу дае ад варот паварот: 
“Мы вас не звалі. А калі нам будзе 
што сказаць, тады і паклічам 
журналістаў. Таму прабачце – і 
да пабачэння”.

У гэтым магазіне, дарэчы, 
больш-менш прыстойны асарты-
мент, хаця пустыя паліцы так-
сама сустракаюцца. Гандлёвая 
сетка – адна, таму нічога новага.

Гіпермаркет ProStore (вул.
Каменнагорская, 3)

Па асартыменце магазін 
нагадвае свайго “калегу” ў 
Чыжоўцы – вельмі шмат зачыне-
ных аддзелаў. А чорны цэлафан, 
якім зацягнуты паліцы, толькі 
ўзмацняе змрочны настрой.

Кіраўніцтва гіпермаркета 
традыцыйна адмаўляецца 
адказваць на любыя пытанні, 
хаця ў будучыню глядзіць 
аптымістычна.

“З часам усё будзе добра”, – з 
надзеяй кажуць там…

Алесь СВЯТЛАНІЧ.

ЭКСКЛЮЗІЎ

Сын Уладзіміра Карвата –  
ў Маскве, дачка – у Брэсце

ДАРЭЧЫ

Ільготы Героя Беларусі  
пераходзяць у спадчыну

У Беларусі званнем Герой Беларусі былі ўганараваны 11 чалавек, 
але жывуць і дзейнічаюць зараз пяцёра: Дар’я Домрачава, Пётр 
Пракаповіч, Васіль Равяка, Філарэт і Павел Марыеў.

Званне Героя – гэта не толькі медаль, але яшчэ і дзясятак 
прывілеяў, усталяваных спецыяльным законам. Напрыклад, 
ільготныя крэдыты на жыллё, ільготы пры аплаце камунальных 
паслуг, рамонт кватэры ці дома, у якім жыве Герой, за кошт 
мясцовага бюджэту, бясплатны праезд, бясплатныя лекі (але толькі 
тыя, што выдаюцца па рэцэптах урача ў межах пераліку асноўных 
лекавых сродкаў), бясплатны выраб i рамонт зубных пратэзаў у 
дзяржаўнай паліклініцы і іншыя. 

Трэба адзначыць, што частка льгот Героя Беларусі пасля яго 
смерці ў спадчыну пераходзіць да блізкіх сваякоў. Акрамя таго, 
за кошт сродкаў мясцовых бюджэтаў героям і членам іх сем’яў 
можа быць прызначана сацыяльная падтрымка, накіраваная на 
павышэнне іх жыццёвага ўзроўню. І Ніна Карват атрымлівае 
даплату да сваёй пенсіі як удава Героя Беларусі. Памер яе вызначаны 
спецыяльным рашэннем Брэсцкага гарвыканкама. Праўда, якая 
гэта сума, у выканкаме не паведамляюць. 

Марыя ЭЙСМАНТ.

Жыгамонта чакае аперацыя

БУДЗЬЦЕ ЗДАРОВЫ!

На мінулым тыдні ста-
ла вядома, што ў акцёра Юрыя 
Жыгамонта, які праславіўся на ўсю 
Беларусь як тэлевядучы праграмы 
“Падарожжа дылетанта”, здарыўся 
інфаркт.  “З прычыны раптоўнай 
хваробы спадара Юрыя выпускі пра-
грамы ў бліжэйшы час выходзіць не 
будуць, – заявілі прадстаўнікі яго 
каманды. – Нам складана акрэсліць, 
колькі часу гэта працягнецца, бо 
хвароба сапраўды сур’ёзная і патра-
буе такога ж сур’ёзнага лячэння. Без 
спадара Юрыя выкладваць новыя 
выпускі мы не маем права і не буд-
зем”.

Карэспандэнт “Народнай 
Волі” патэлефанаваў Юрыю 
Жыгамонту ў бальніцу. Той 

сказаў, што адчувае сябе нядрэн-
на, і дадаў, што днямі яго чакае 
аперацыя на сэрцы. Але іншыя 
падрабязнасці агучваць не 
пажадаў.

Як вядома, папулярная пера-
дача “Падарожжа дылетанта” 
доўгі час выходзіла на канале 
СТБ. Але там адмовіліся ад пас-
луг Жыгамонта, таму з красавіка 
гэтага года перадачу можна 
паглядзець выключна ў інтэрнэце 
на асабістым сайце тэлевядучага 
zhygamont.by. Дарэчы, на гэтым 
рэсурсе ўжо з’явілася багата 
каментарыяў ад гледачоў, якія 
жадаюць Жыгамонту хутчэй 
паправіцца.

Васіль СТАСЕВІЧ.

ЧУЛІ?

Life змяняе тарыфы
Дзейнічаць новыя цэны пачнуць з 6 чэрвеня.

Мабільны аператар Life 
паведаміў пра запланаваную зме-
ну кошту паслуг (і для фізічных 
асоб, і для юрыдычных).

Як інфармуе прэс-служба 
кампаніі, падаражанне закране 
шэраг архіўных і дзейных тарыф-
ных планаў. Кошт тарыфу «XS» 
павялічыцца на 1200 рублёў, «S» 
і «M» – на 8000, «XL» – на 16.000, 
«L» – на 17.000 рублёў. Цана 
пакетаў хвілін і мікс-пакетаў апе-
ратара павялічыцца нязначна.

Адзначаецца, што кошт 

роўмінг-паслуг, інтэрнэт-пакетаў, 
міжнародных тэлефанаванняў, 
пакетаў для зносін у месенджа-
рах, тарыфаў лінейкі «Smart», 
забаўляльных сэрвісаў паслуг 
і паслуг па абслугоўванні не 
зменіцца. Змены не датычаць і 
кошту актывацыі тарыфаў «Лайт 
йо life:) 30», «XXL», «йо600», 
«НАШ life:)»,»Дынама»,   SMS-
пакетаў «life:) SMS 500», «life:) 
SMS 100», «life:) SMS 1000» (а так-
сама некаторых паслуг у рамках 
тарыфаў «йо1200» і «йо600».

РЕЙТИНГ

Самые прибыльные  
и самые убыточные

Министерство финансов 
Беларуси опубликовало финансо-
вые отчеты открытых акционер-
ных обществ страны за 2015 год.

Основываясь на них, «Наша 
Ніва» составила топ-20 самых 
прибыльных и самых убыточных 

компаний с открытой отчетно-
стью.

Для удобства восприятия 
суммы приводятся  в долларовом 
выражении при прошлогоднем 
среднем курсе – 15.864,62 рубля 
за доллар.

Самые прибыльные Самые убыточные
Компания Прибыль Компания Убыток

Беларуськалий 709,8 Белорусский 
металлургический завод

-165,4

Газпром трансгаз 
Беларусь

310,6 Гомсельмаш -121,2

Мозырский НПЗ 220,8 Брестэнерго -118,7

Банк развития
112,2 Светлогорский 

целлюлозно-картонный 
комбинат

-62,0

Приорбанк 71,5 МАЗ -61,2
Белгазпромбанк 64,5 МТЗ -55,6
Беларусбанк 63,3 Атлант -35,6

Витебскэнерго 46,0 Гомельский завод литья 
и нормалей (ЗЛиН)

-35,4

Гомельтранснефть 
Дружба

41,9 Кричевцементношифер -30,8

Гомельэнерго 38,8 Гомельстекло -29,8

Пеленг 35,9 Борисовский 
мясокомбинат

-29,4

Банк БелВЭБ 34,2 Белорусский цементный 
завод

-20,8

Конте Спа 26,7 Лидский молочно-
консервный комбинат

-17,5

Белагропромбанк 26,6 Гродноэнерго -17,1
558 Авиационный 
ремонтный завод

25,6 Слуцкий мясокомбинат -17,0

Пинский комбинат 
хлебопродуктов

25,1 Слуцкий сыродельный 
комбинат

-16,3

Гродненская 
табачная фабрика 
“Неман”

24,3 Агрокомбинат 
“Скидельский”

-16,2

Евроторг 23,7 Красносельск-
стройматериалы

-15,7

Агрокомбинат 
“Дзержинский”

23,4 Молодечненский 
молочный комбинат

-15,1

Промагролизинг 19,8 Здравушка-милк -14,8

ЖАХ!

Школьнік  
напаў на настаўніцу

У Мінску школьнік 
параніў настаўніцу ў шыю 
«неўстаноўленым вострым прад-
метам». Здарэнне адбылося ўчора 
ў адной з навучальных устаноў 
Кастрычніцкага раёна сталіцы. Як 
інфармуе афіцыйны прадстаўнік 
упраўлення Следчага камітэта па 
г.Мінску Аляксандр Герасімаў, 
настаўніца патэлефанавала сва-
ёй дачцэ і распавяла, што адзін 
з вучняў старэйшых класаў 
некалькі разоў ударыў яе ў шыю. 

“Хуткая дапамога” завезла жанчы-
ну ў бальніцу, дзе ёй аказваецца 
меддапамога.

Крымінальную справу 
распачалі па артыкуле «замах на 
забойства» (ч.1 арт.14 і ч.2 арт.139 
КК). З непаўналетнім, якога падаз-
раюць у нападзе на настаўніцу, 
працуюць праваахоўнікі. 
Высвятляюцца матывы ўчынку. 
Праводзяцца допыты работнікаў 
і навучэнцаў навучальнай устано-
вы, прызначаны экспертызы.

Змеиный яд вызывает 
тромбоз вен

Жительница столицы стала первой в этом году 
пациенткой больницы скорой медицинской помощи, 

пострадавшей от укуса змеи.
Об этом корреспонденту 

агентства «Минск-Новости» рас-
сказал заведующий токсиколо-
гическим отделением Городской 
клинической больницы скорой 
медицинской помощи Андрей 
Богдан.

– Женщина лечилась у нас 10 
дней, выписана домой, – отме-
тил доктор. – В клинике есть все 
необходимое для спасения таких 
пациентов, в том числе противо-
змеиная сыворотка.

Врачи советуют при выезде 
на природу соблюдать меры пре-
досторожности. Заметив змею, 
нужно сохранять спокойствие 
– замереть на месте, не выстав-
лять вперед руки и не убегать. 
Кстати, опасны и мертвые ползу-
чие «гады» – яд некоторых из них 
сохраняет токсические свойства 
довольно длительное время. К 

сведению, змеиный яд разрушает 
эритроциты, вызывает тромбоз 
вен.

Токсикологи предупрежда-
ют: в теплые дни змеи особенно 
активны. Самыми опасными счи-
таются укусы в шею, голову, круп-
ные сосуды. В этих случаях первая 
медицинская помощь сводится к 
отсасыванию яда из ранки в тече-
ние 15–20 минут. Затем следует 
обработать место укуса антисеп-
тиком, наложить на него чистую 
повязку. Нужно зафиксировать 
пораженную руку или ногу, дать 
пострадавшему обильное питье и 
доставить его в медучреждение.

Другие манипуляции с местом 
укуса (надрезы, прижигание, 
наложение жгута) не рекомен-
дованы. Врачи против приема 
спиртного – оно ускоряет всасы-
вание яда.

ВИЗИТ

«Кармен» покорится 
Монтане

Завтра в Большом театре оперы и балета Беларуси 
дирижирует испанский маэстро Даниэль Монтане

 Его оперный дебют состо-
ялся в 2004 году с оркестром 
Филармонии имени Роберта 
Шумана в Саксонии. После чего 
маэстро Монтане работал с 
известными оркестрами и был 
приглашен на престижные опер-
ные фестивали: выступал в теа-
трах Мангейма и Нюрнберга, 
Касселя и Дрездена. 

 Дирижер работал и работает 
с известнейшими музыкальны-
ми коллективами Европы: орке-
стром Большого театра  Лисео в 
Барселоне и Bruckner Orchestra 
в австрийском Линце, симфони-
ческими оркестрами Галиции и 
греческих Салоников, филармо-
ническими оркестрами немец-
ких городов Ульм и Бремен, 
Оркестром Итальянской 
Швейцарии и многими 
другими.

 В Минске Даниэль 
будет дирижировать 
оперой «Кармен», 
премьера кото-
рой состоя-
лась год назад. 
Главную партию 
исполнит  люби-
мица публики 
– заслужен-
ная артист-
ка Беларуси 
Оксана Волкова. 
Она пела Кармен в 

Большом театре России и теа-
тре «Колон» в  Буэнос-Айресе, 
на сцене Пекинской оперы и во 
время тура по городам Японии, 
Опере Джокоза в Италии и 
Зальцбургской опере. 

Виктория ДРОЗД.

http://nn.by/?c=ar&i=170655&lang=ru
http://nn.by/?c=ar&i=170655&lang=ru
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КАЛОНКА ПИСЬМО ИЗДАЛЕКА

ЗАДУМАЕМСЯ…

ФОТАФАКТ ВИЗИТ

Как рай стал адом
В рамках эксперимента для мышей создали райские условия: неограниченные запасы еды и питья,  

отсутствие хищников и болезней, достаточный простор для размножения. Однако в результате вся колония мышей вымерла.
Почему так произошло? И какие уроки из этого должно вынести человечество?

Американский ученый-этолог 
Джон Кэлхун на самом деле соз-
дал настоящий рай для мышей 
в условиях лаборатории. Был 
создан бак размерами два на два 
метра и высотой полтора метра, 
откуда подопытные не могли 
выбраться. Внутри бака поддер-
живалась постоянная комфортная 
для мышей температура (+20°C), 
присутствовала в изобилии еда 
и вода, созданы многочисленные 
гнезда для самок.

Каждую неделю бак очищал-
ся и поддерживался в постоянной 
чистоте, были предприняты все 
необходимые меры безопасности: 
исключалось появление в баке хищ-
ников или возникновение массо-
вых инфекций. Подопытные мыши 
были под постоянным контролем 
ветеринаров, состояние их здоро-
вья постоянно отслеживалось.

Система обеспечения кормом и 
водой была настолько продумана, 
что 9500 мышей могли бы одно-
временно питаться, не испытывая 
никакого дискомфорта, и 6144 
мыши – потреблять воду, также не 
испытывая никаких проблем.

Эксперимент стартовал с 
момента помещения внутрь бака 
четырех пар здоровых мышей, 
которым потребовалось совсем 

немного времени, чтобы осво-
иться, осознать, в какую мыши-
ную сказку они попали, и начать 
ускоренно размножаться. Число 
мышей удваивалось каждые 55 
дней. Начиная с 315-го дня про-
ведения эксперимента темп роста 
популяции значительно замед-
лился: теперь численность удва-
ивалась каждые 145 дней. В этот 
момент в баке проживало около 
600 мышей, сформировалась опре-
деленная иерархия и некая соци-
альная жизнь. Стало физически 
меньше места, чем было ранее.

Появилась категория «отвер-
женных», которых изгоняли 
в центр бака, они часто стано-
вились жертвами агрессии. 
Отличить группу «отверженных» 
можно было по искусанным хво-
стам, выдранной шерсти и сле-
дам крови на теле. Отверженные 
состояли прежде всего из моло-
дых особей, не нашедших для 
себя социальной роли в мыши-
ной иерархии. Проблема отсут-
ствия подходящих социальных 
ролей была вызвана тем, что в 
идеальных условиях бака мыши 
жили долго, стареющие мыши не 
освобождали места для молодых 
грызунов. Поэтому часто агрес-
сия была направлена на новые 

поколения. После изгнания самцы 
ломались психологически, мень-
ше проявляли агрессию, не жела-
ли защищать своих беременных 
самок и исполнять любые соци-
альные роли. Хотя периодически 
они нападали либо на других осо-
бей из общества «отверженных», 
либо на любых других мышей.

Самки, готовящиеся к рожде-
нию, становились все более нерв-
ными, так как в результате роста 
пассивности среди самцов они 
становились менее защищенными 
от случайных атак. В итоге самки 
стали проявлять агрессию, часто 
драться, защищая потомство. 
Однако агрессия парадоксальным 
образом не была направлена толь-
ко на окружающих, не меньшая 
агрессивность проявлялась по 
отношению к своим детям. Часто 
самки убивали своих детенышей 
и перебирались в верхние гнез-
да, становились агрессивными 
отшельниками и отказывались 
от размножения. В результате 
рождаемость значительно упала, 
а смертность молодняка достигла 
значительных уровней.

Вскоре началась последняя 
стадия существования мышиного 
рая – фаза смерти, как ее назвал 
Джон Кэлхун. Символом этой 

стадии стало появление новой 
категории мышей, получившей 
название «красивые». К ним отно-
сили самцов, демонстрирующих 
нехарактерное для вида поведе-
ние, отказывающихся драться 
и бороться за самок и террито-
рию, не проявляющих никако-
го желания спариваться, склон-
ных к пассивному стилю жизни. 
«Красивые» только ели, пили, 
спали и очищали свою шкурку, 
избегая конфликтов и выполне-
ния любых социальных функций. 
Подобное имя они получили 
потому, что, в отличие от боль-
шинства прочих обитателей бака, 
на их теле не было следов жесто-
ких битв, шрамов и выдранной 
шерсти, их нарциссизм и само-
любование стали легендарными. 
Также исследователя поразило 
отсутствие желания у «красивых» 
спариваться и размножаться, сре-
ди последней волны рождений в 
баке «красивые» и самки-одиноч-
ки, отказывающиеся размножать-
ся и убегающие в верхние гнезда 
бака, стали большинством.

Средний возраст мыши в 
последней стадии существова-
ния мышиного рая составил 776 
дней, что на 200 дней превышает 
верхнюю границу репродуктивно-

го возраста. Смертность молод-
няка составила 100%, количество 
беременностей было незначи-
тельным, а вскоре составило 0. 
Вымирающие мыши практико-
вали гомосексуализм, девиант-
ное и необъяснимо агрессивное 
поведение в условиях избытка 
жизненно необходимых ресур-
сов. Процветал каннибализм при 
одновременном изобилии пищи, 
самки отказывались воспитывать 
детенышей и убивали их. Мыши 
стремительно вымирали, на 1780-
й день после начала эксперимен-
та умер последний обитатель 
«мышиного рая».

Предвидя подобную катастро-
фу, Д.Кэлхун при помощи колле-
ги доктора Х.Марден провел ряд 
экспериментов на третьей стадии 
фазы смерти. Из бака были изъ-
яты несколько маленьких групп 
мышей и переселены в столь же 
идеальные условия, но еще и в 
условиях минимальной населен-
ности и неограниченного сво-
бодного пространства. Никакой 
скученности и внутривидовой 
агрессии. По сути, «красивым» и 
самкам-одиночкам были воссоз-
даны условия, при которых пер-
вые 4 пары мышей в баке экс-
поненциально размножались и 

создавали социальную структуру. 
Но, к удивлению ученых, «кра-
сивые» и самки-одиночки свое 
поведение не поменяли, отказа-
лись спариваться, размножаться 
и выполнять социальные функ-
ции, связанные с репродукцией. В 
итоге не было новых беременно-
стей, и мыши умерли от старости. 
Подобные одинаковые результаты 
были отмечены во всех пересе-
ленных группах. В итоге все подо-
пытные мыши умерли, находясь в 
идеальных условиях.

Джон Кэлхун создал по 
результатам эксперимента теорию 
двух смертей. «Первая смерть» 
– это смерть духа. Когда ново-
рожденным особям не стало нахо-
диться места в социальной иерар-
хии «мышиного рая», то наметил-
ся недостаток социальных ролей 
в идеальных условиях с неогра-
ниченными ресурсами, возникло 
открытое противостояние взрос-
лых и молодых грызунов, увели-
чился уровень немотивированной 
агрессии. Растущая численность 
популяции, увеличение скучен-
ности, повышение уровня физи-
ческого контакта – всё это, по 
мнению Кэлхуна, привело к появ-
лению особей, способных толь-
ко к простейшему поведению. 

В условиях идеального мира, в 
безопасности, при изобилии еды 
и воды, отсутствии хищников, 
большинство особей только ели, 
пили, спали, ухаживали за собой. 

Мышь – простое животное, 
для него самые сложные поведен-
ческие модели – это процесс уха-
живания за самкой, размножение 
и забота о потомстве, защита тер-
ритории и детенышей, участие в 
иерархических социальных груп-
пах. От всего вышеперечислен-
ного сломленные психологически 
мыши отказались. После наступле-
ния «первой смерти» физическая 
смерть («вторая смерть» по тер-
минологии Кэлхуна) неминуема и 
является вопросом недолгого вре-
мени. В результате «первой смер-
ти» значительной части популяции 
вся колония обречена на вымира-
ние даже в условиях «рая».

Однажды Кэлхуна спросили о 
причинах появления группы гры-
зунов «красивые». Кэлхун про-
вел прямую аналогию с челове-
ком, пояснив, что ключевая черта 
человека, его естественная судьба 
– это жить в условиях давления, 
напряжения и стресса. Мыши, 
отказавшиеся от борьбы, выбрав-
шие невыносимую легкость 
бытия, превратились в аутичных 

«красавцев», способных лишь на 
самые примитивные функции 
поглощения еды и сна. От всего 
сложного и требующего напря-
жения «красавцы» отказались и, 
в принципе, стали не способны 
на подобное сильное и сложное 
поведение. 

Кэлхун проводит паралле-
ли со многими современными 
мужчинами, способными только 
к самым рутинным, повседнев-
ным действиям для поддержания 
физиологической жизни, но с уже 
умершим духом. Что выражается 
в потере креативности, способ-
ности преодолевать и, самое глав-
ное, находиться под давлением. 
Отказ от принятия многочислен-
ных вызовов, бегство от напря-
жения, от жизни, полной борь-
бы и преодоления, – это «первая 
смерть» по терминологии Джона 
Кэлхуна, или смерть духа, за кото-
рой неизбежно приходит «вторая 
смерть», в этот раз тела.

Возможно, у вас остал-
ся вопрос, почему экспери-
мент Д.Кэлхуна назывался 
«Вселенная-25»? Это была двад-
цать пятая попытка ученого соз-
дать рай для мышей. Все предыду-
щие также закончились смертью 
всех подопытных грызунов…

Как известно, 21 мая Папа 
Франциск принял на частной 
аудиенции в Апостольском 
дворце Ватикана Александра 
Лукашенко. Белорусский лидер, 
как обычно, был не один – с 
сыном Николаем. И этот визит 
в Ватикан у белорусского лидера 
был не первый.

Как известно, вместе с 
младшим сыном Александр 
Лукашенко  был на аудиенции и 
у предыдущего Папы Бенедикта 
XVI в 2009 году. Тогда Николай 
Лукашенко подарил Папе Римскому 

русскоязычный букварь. Теперь 
Лукашенко преподнес понтифику 
в качестве подарка  копию креста 
Евфросинии Полоцкой…

В официальном коммюнике 
Ватиканского Зала Печати сооб-
щается, что в ходе дружествен-
ной беседы стороны отметили 
добрые двусторонние отношения 
между Святейшим Престолом 
и Республикой Беларусь. На 
аудиенции обсуждались неко-
торые вопросы, представляю-
щие общий интерес, в частно-
сти, касающиеся «жизни Церкви 

в Беларуси и мирного сосуще-
ствования между католическими 
и православными общинами в 
стране, а также между другими 
религиями». Была подчеркну-
та роль города Минска – «места 
недавних переговоров, направ-
ленных на поиск мирных реше-
ний в регионе».

Папа Франциск подарил 
А.Лукашенко памятный меда-
льон, изображающий олив-
ковое дерево, сказав при этом: 
«Возьмите его с собой, чтобы 
Минск стал городом мира».

ПРЕЗЕНТАЦИЯ

Новый премьер-министр Турции выступил 
за президентскую республику

Правящая в Турции Партия 
справедливости и развития 
выбрала нового лидера. Им стал 
Бинали Йылдырым, близкий 

соратник президента Реджепа 
Тайипа Эрдогана.

Йылдырым, который авто-
матически станет премьер-
министром, уже призвал к соз-
данию в Турции президентской 
формы правления.

Выступая на съезде партии, 
он предложил изменить консти-
туцию страны. По его словам, 

пришло время узаконить суще-
ствующую де-факто ситуацию в 
политике Турции.

Президент Эрдоган был 
избран на свой пост в 2014 году. 
Это были первые прямые пре-
зидентские выборы в стране – до 
этого президент избирался пар-
ламентом.

Бинали Йылдырым сменит 

на посту лидера партии бывше-
го премьер-министра Ахмета 
Давутоглу.

До своей отставки Давутоглу 
выражал несогласие с политикой 
Эрдогана, который хочет поме-
нять парламентскую систему 
управления страной на прези-
дентскую, то есть максимально 
расширить свои полномочия.

У СОСЕДЕЙ

В Литве 
сокращается 
 безработица

В начале мая уровень безработицы в 
Литве составил 8,3% – за месяц он снизился 
на 0,6%.

По данным Литовской биржи труда, на 
1 мая в стране было 150,4 тысячи безработ-
ных – на 10,4 тысячи меньше, чем в начале 
апреля.

Безработица среди молодежи до 29 лет за 
месяц сократилась на 0,5% – до 5,1%.

Вернуться  
или  

не вернуться?
Основная часть проживающих за гра-

ницей граждан Литвы не интересуется 
возможностью вернуться в Литву. Этот 
вопрос в большей степени интересует соот-
ечественников, живущих в Соединенном 
Королевстве и России, свидетельствуют 
данные опроса.

Социсследование, проведенное не так 
давно по заказу МИД, показало, что 40% 
респондентов интересуются возможностями 
возвращения в Литву, 17% не интересуются, 
а еще 43% сказали, что это для них не акту-
ально.

Больше интересующихся возможно-
стями возвращения среди проживающих в 
России (61%), в Соединенном Королевстве 

(51%). В странах Евросоюза этот показатель 
составляет 43%.

Минимальная 
зарплата будет  

380 евро
Советник президента банка «SEB» 

Гитанас Науседа сообщил хорошую весть: 
средняя зарплата в Литве в этом году увели-
чится на 7%, в 2017 г. – на 6%.

Экономист подчеркнул, что почти поло-
вина этого роста – повышение минимальной 
зарплаты, которая с июля увеличится до 380 
евро (с января она составляет 350 евро).

«Таким быстрым повышением «мини-
малки» мы достигли предела – соотношение 
минимальной и средней зарплаты составля-
ет 50%. Я считаю это оптимальным соотно-
шением, и превышать его нельзя. Поэтому в 
будущем «минималку» надо повышать более 
умеренно, в связи с чем темп роста средней 
зарплаты может стать более медленным», – 
сказал Науседа.

Отвечая на вопрос, кто же на самом деле 
в этом году ощутит рост зарплаты, эконо-
мист сказал, что сейчас виден рост зарплат в 
финансовом секторе, в секторе страхования, 
в сфере IT и связи.

«Это секторы, где и без того сред-
няя зарплата выше средней по стране. 
С другой стороны, и это связано с регу-
лированием минимальной зарплаты, осо-
бенно быстрый рост зарплат наблюдается 
в секторах, где работает много людей, 
получающих минимальную зарплату, – 
это гостиницы и сектор обслуживания», 

– сообщил аналитик.
По его словам, уже сейчас видна тен-

денция, при которой рост средней зарплаты 
выше производительности труда.

И пойдет поезд  
из Каунаса  
в Белосток

Уже в начале этого лета вступит в строй 
первый проложенный в Литве участок 
железной дороги Rail Baltica от Каунаса до 
границы Польши, и можно будет отправить-
ся на поезде по маршруту Каунас–Белосток. 
Чтобы попасть в Варшаву, Щецин, Гдыню 
или Эльк, надо будет только пересесть на 
другой поезд. 

Компания Lietuvos geležinkeliai и поль-
ское предприятие Przewozy Regionalne про-
вели первую испытательную поездку из 
Белостока в Каунас. 

Регулярное сообщение по маршруту 
Каунас–Белосток планируется начать с 17 
июня. Современные польские поезда будут 
курсировать по выходным. Время в пути – 4 
часа 40 минут, билет из Каунаса в Белосток 
будет стоить 11 евро. 

Сейчас Литва и Польша ведут пере-
говоры об открытии железнодорожно-
го маршрута Каунас–Варшава–Краков. 
Это будет особенно удобное сообщение 
– из Варшавы можно будет отправиться 
в Берлин, Вену, Прагу и другие города 
Европы.

Папа Франциск:
«Возьмите его с собой, 

чтобы Минск  
стал городом мира»

СТОП-КАДР

Мария Захарова станцевала «Калинку» 
 на саммите Россия–АСЕАН 

Мужчина бросает 
огнетушитель в 
охранников 
парламента ЮАР 
в Кейптауне в 
ответ на 
исключение из 
парламента 
страны членов 
ультралевой 
партии “Борцы за 
экономическую 
свободу” после 
протеста против 
президента 
Джейкоба Зумы.

Reuters.

Палiцэйскiя 
дубiнкi 
супраць 
камянёў

Акцыя пратэсту ў 
сталiцы Кенii Найробi 
перарасла ў сутычкi 
мiтынгуючых з палiцыяй. 
Дэманстранты пачалi 
кiдаць камянi ў палiцэйскiх, 
а тыя ўжылі газ i вадамёты. 
Мiтынгуючыя выступалi за 
роспуск Выбарчай камiсii 
краiны, называючы яе 
рашэннi прадузятымi i 
патрабуючы iх адмены.

Официальный представитель 
МИД РФ Мария Захарова сдер-
жала данное журналистам обеща-
ние и станцевала «Калинку» на 
приеме в рамках саммита Россия–
АСЕАН.

Анонсируя номер, ведущий 
сообщил, что это «любимая песня 
не только жителей России и фанатов 
«Челси», но и многих иностранцев». 
После этого зазвучала сама песня, и 
Мария Захарова вышла танцевать к 
сцене.

КОРОТКО

Саммит NATO  
в Варшаве  

будет 
переломным

На саммите NATO в Варшаве, 
который пройдет 8–9 июля, будут 
приняты переломные решения 
по вопросу присутствия сил 
Североатлантического альянса 
в Восточной Европе. Об этом в 
интервью Polskie Radio заявил 
генеральный секретарь организа-
ции Йенс Столтенберг. 

По словам генсека NATO, 
альянс примет ключевые решения 
о том, как адаптироваться к новой 
ситуации в сфере безопасности, 
в том числе с учетом действий 
России. «Мы должны укрепить 
присутствие NATO в восточной 
части Европы, это будет много-
национальное присутствие. Таким 
образом, мы дадим ясный сигнал, 
что нападение на одну страну 
будет атакой на NATO», – отметил 
Столтенберг, слова которого при-
водит ТАСС. 

ЧУЛІ?

Група хуткага 
рэагавання NATO 
ўжо ў Польшчы

У порце Шчэціна 
прышвартаваўся транспартны 
карабель Morning Celesta. На ім 
прывезены 500 адзінак тэхнікі 
для ўдзельнікаў вучэнняў NATO 
Brilliant Jump 2016. На судне зна-
ходзяцца ваенныя і транспартныя 
сродкі для сіл хуткага рэагавання.

У вучэннях будуць браць 
удзел вайскоўцы з Іспаніі пры 
падтрымцы брытанскага батальё-
на і групы з Албаніі. Вайскоўцы 
будуць вучыцца перакідваць 
сілы ў адлеглы раён Еўропы, 
выкарыстоўваючы марскі, паве-
траны і сухапутны шляхі.

Brilliant Jump 2016 з’яўляецца 
ўжо трэцім з чатырох вучэнняў, 
арганізаваных сёлета ў Польшчы.

ИХ НРАВЫ

Самые  
богатые 

наследники 
российских 

миллиардеров
По информации журнала 

Forbes, верхнюю строчку с потен-
циальным наследством в 8,9 млрд 
долларов занял сын главы компа-
нии «Лукойл» Вагита Алекперова 
Юсуф.

Можно было предположить, 
что на первом месте будет дочь 
Леонида Михельсона Виктория, 
но в 2015 году у самого богато-
го человека России из последнего 
списка Forbes родился сын, и его 
состояние (14,4 млрд долларов) 
пришлось делить на двоих детей.

Как пишет Forbes, общее 
состояние всех миллиардеров 
из последнего рейтинга журна-
ла составило 283 млрд долла-
ров. Общее количество детей  
у них – 243. Если бы общее 
наследство распределялось в 
равных долях, каждому ребенку 
досталось бы чуть больше мил-
лиарда долларов.

Услышьте нас, 
высокие власти!

Уважаемая редакция!
Мы, жители д.Забычанье, 

д.Негино, д.Крупни, просим 
помочь нам сохранить ГУО 
«Забычанский учебно-педаго-
гический комплекс ясли-сад/
базовая школа Костюковичского 
района». Дело в том, что район-
ные власти планируют закрыть 
его в сентябре нынешнего года.

Мы понимаем сложное эко-
номическое положение в стране 
и необходимость рациональ-
ного расходования бюджетных 
средств. Но в любом случае к 
этому вопросу нужно подхо-
дить взвешенно, с наименьшим 
ущербом для детей.

После аварии на ЧАЭС тер-
ритория нашей деревни нахо-
дилась в зоне радиоактивного 
загрязнения с правом на отселе-
ние. Но на то время развивался 
колхоз, строилось жилье, был 
необходим трудовой резерв, и 
руководители просили жителей 
не покидать деревню, а остаться 
жить и работать. Люди и оста-
лись. Но не прошло и 30 лет, 
как оказалось, что они никому 
не нужны.

За прошедшие годы, мож-
но сказать, ни одна серьезная 
чернобыльская программа не 
коснулась нашей деревни в пла-
не ее развития. Не был подведен 
к нам обещанный природный 
газ. Не было как следует отре-
монтировано здание больницы, 
хотя на ее ремонт несколько раз 
выделялись средства. Кое-что 
делалось, но до конца не доводи-
лось, а чтобы скрыть бесхозяй-
ственность, здание стационара 
было разрушено и закопано.

Не коснулось нашей дерев-
ни и открытие агрогородка, а 
вместо этого был ликвидиро-
ван добротный мехдвор. Всю 
технику перевели в д.Низьки, 
хотя большинство полей нахо-
дится в окрестностях деревни 
Забычанье.

Запланированная замена 
окон и дверей в школе так и не 
была произведена, неизвестно 
только, куда ушли средства, если 
они действительно выделялись.

В настоящее время, прикры-
ваясь тяжелым экономическим 
положением и необходимостью 
оптимизации, руководство рай-
она приняло решение о закры-
тии одним махом в деревне 
отделения банка, сельского Дома 
культуры, библиотеки и школы. 
Что, конечно же, вызывает у 
людей возмущение и непонима-
ние.

Даже в сложное послевоен-
ное время, когда страна была 
полуразрушена, в селах откры-
вали избы-читальни, органи-
зовывалась культурная жизнь 
людей. Почему же сейчас, строя 
процветающее будущее, мы 
пришли к тому, что под оптими-
зацией понимается разрушение 
и уничтожение всего, что года-
ми строилось и создавалось?

На встрече с жителями по 
поводу закрытия отделения 
банка чиновники из района 
«доступно» объяснили: «Вы нам 
экономически не выгодны. Из-за 
вас наши сотрудники недополу-
чают 30 процентов зарплаты».

На встрече с жителями по 
поводу закрытия Дома культуры 
и библиотеки звучал все тот же 
ответ: «вы нам экономически не 
выгодны». На вопрос жителей о 
том, как им жить дальше, ведь 
власти не просто закрывают 
неугодные объекты, они наме-
ренно уничтожают деревню, 
оставляя сельчан без средств 
к существованию, без возмож-
ности трудоустройства из-за 
удаленности и невозможности 
добраться до райцентра, ответ 
был короткий: «Становитесь 
индивидуальными предприни-
мателями». Ну и ответ!

До недавнего времени на 
подворьях жителей деревни 
Забычанье числилось 96 коров. 
Но по решению все той же вла-

сти их в подворьях не стало. 
Людям открытым текстом было 
сказано: «принимать молоко у 
вас никто не будет, поля под 
выпас выдаваться не будут, пло-
щадей для заготовки сена тоже 
не будет».

По поводу закрытия школы 
руководство отдела образования 
на назначенную встречу с жите-
лями не приехало. После это-
го мы обратились за помощью 
к председателю Могилевского 
облисполкома с обращением, 
в котором аргументированно 
доказывали, что ликвидиро-
вать Забычанскую школу нель-
зя. Потому как на сегодняшний 
день в небольшом радиусе про-
живает 67 детей в возрасте до 
18 лет, из них 24 школьника. 
Забычанский УПК посещают 
31 учащийся и 12 дошкольни-
ков из четырех близлежащих 
деревень – Забычанье, Крупня, 
Негино и пос.Красный Курган. 
В свое время в д.Негино базо-
вая школа была реорганизова-
на в начальную и впоследствии 
закрыта. Детей перевели в 
Забычанскую школу за 8 кило-
метров. Организовали подвоз 
детей школьным автобусом. 
Но по какой дороге – до этого, 
похоже, никому нет дела. По ней 
можно ездить, образно говоря, 
лишь на танке.

В 2014 году Забычанская 
средняя школа была реоргани-
зована в базовую. Наших детей 
10-х, 11-х классов перевели в 
Муринборскую среднюю шко-
лу, в которой даже на то время 
количество школьников было 
меньше по сравнению с количе-
ством школьников Забычанской 
школы. И в последующие годы 
в Забычанской базовой школе 
предполагается большее количе-
ство детей, чем в Муринборской 
средней школе. А также воспи-
танников детского сада.

Муринборская школа не 
является перспективной (на 
сегодняшний день в школе нет 
2-го класса, а в 3-м, 5-м, 7-м 
классах по одному учащемуся), 
и ее также впоследствии пред-
полагают закрыть. Тогда наши 
дети будут вынуждены снова 
переходить в другую школу, уда-
ленную более чем на 20 киломе-
тров от места жительства (а от 
д.Негино – более чем на 27 км), 
и вновь адаптироваться к новым 
условиям обучения.

Кроме количественно-
го состава детей Забычанская 
школа имеет преимущество 
перед Муринборской, так как 
в последней не очень-то хоро-
ший спортивный зал, который 
долгое время не использовался.

Говоря о безопасности 
детей, нужно отметить, что 
Муринборская школа располо-
жена в радиусе трех километров 
от Белорусского цементного 
завода, и экологическая про-
блема все-таки существует. Мы, 
родители, беспокоимся за здо-
ровье своих детей, которое и так 
подорвано последствиями ава-
рии на  ЧАЭС.

Но, несмотря на вышеиз-
ложенное, при реорганизации 
школы в 2014 году предпочте-
ние было отдано Муринборской 
школе. И в настоящее время 
при рассмотрении вопроса о 
закрытии учебного комплекса 
в Забычанье предпочтение так-
же отдается Муринборскому 
УПК. При этом не учитывает-
ся то, что доставка школьни-
ков автобусом из д.Мурин Бор 
в д.Забычанье экономически 
более выгодна, так как коли-
чество детей, доставляемых из 
Муринборского УПК, позволит 
делать только один рейс, а если 
пойти по другому варианту, то 
увеличивается и расстояние 
подвоза детей, и количество 
транспортных единиц.

В данный момент в 
Забычанской школе организо-
вана занятость наших детей во 

внеурочное, вечернее и канику-
лярное время. Дети посещают 
спортивный зал, компьютер-
ный класс, занимаются в сек-
циях и кружках по интересам, 
находятся под присмотром не 
только родителей, но и учите-
лей. С закрытием школы наши 
дети во внешкольное время 
будут предоставлены сами себе. 
Это, кстати, касается и детей 
дошкольного возраста, которых 
мы, родители, не отправим на 
такое расстояние в силу того, 
что не сможем ежедневно про-
вожать и встречать автобус.

Хотели бы через страницы 
«Народной Воли» довести до 
вышестоящих властей и то, что 
закрытие школы автоматиче-
ски влечет за собой закрытие 
других объектов соцкультбыта, 
отключение четырехквартирно-
го жилого дома от отопительной 
системы, невозможность трудо-
устройства рабочих людей из-за 
удаленности деревни от райцен-
тра. Единственным объектом 
для трудоустройства является 
филиал №1 «Цемагро», в состав 
которого входят вышеуказан-
ные деревни, но в котором нет 
вакансий.

Знаем, А.Г.Лукашенко и 
правительство, говоря об опти-
мизации, выступают за сохра-
нение и создание рабочих мест, 
за возрождение деревень. Мы 
понимаем, что сейчас непро-
стое время, что нужно эконо-
мить бюджетные средства. Но 
не за счет же стольких людских 
судеб! Может быть, закрытие 
объектов соцкультбыта и явля-
ется оправданным, но это в тех 
населенных пунктах, откуда 
добровольно уезжают люди, где 
нет работающего населения. У 
нас ведь деревня живая, нет ни 
одного пустующего дома. На 
сегодняшний день в Забычанье 
более трехсот жителей. А в 
микрорайоне школы – более 
четырехсот. Имеется вся инфра-
структура: больница, школа, 
сельский Дом культуры, сель-
ский совет, почтовое отделение, 
отделение банка, идет реставра-
ция Свято-Вознесенского храма 
– культурного памятника XIX 
века, в который уже вложено 
немало средств… Так зачем все 
это бросать и затевать какое-то 
перебазирование?

Недавно нам пришел ответ 
из областного исполнительного 
комитета за подписью замести-
теля председателя облисполкома 
В.А.Малашко, в котором были 
указаны недостоверные и непро-
веренные факты. Написано, что 
закрытие школы обусловлено 
малочисленностью учащихся и 
низкой наполняемостью клас-
сов, при этом умалчивается, 
что в Муринборском УПК еще 
меньшая наполняемость клас-
сов, а дошкольников практиче-
ски нет. Почему же наши дети 
должны пополнять количество 
учеников в школе, расположен-
ной за семь километров, если 
рядом есть школа?

В письме указано, что в 
нашей школе не проводил-
ся капитальный ремонт. А кто 
виноват в том, что не осущест-
влялся ремонт школы, находя-
щейся в зоне, хотя она в свое 
время не была малочисленной, 
в ней насчитывалось более 140 
детей?

Если говорить о затратах 
на содержание котельной, воз-
никает вопрос: почему «даль-
новидные» руководители не 
продумали вариант подклю-
чения к отопительной системе 
целой улицы, порядка 30 жилых 
домов, расположенных рядом? 
И вопрос об экономии средств 
районного бюджета решился бы 
сам собой. Что касается жите-
лей четырехквартирного дома, 
то они находятся в безвыходном 
положении, им ничего не оста-
ется, как дать согласие на уста-
новление котлов для отопления 

твердым топливом, кстати, не 
предусмотренных в многоквар-
тирном доме.

Говоря же о подвозе наших 
детей, хочется спросить: а как 
будет осуществляться подвоз 
детей трех возрастных групп, 
если уже в этом году был отме-
нен подвоз младших школь-
ников после занятий, которые 
заканчиваются в 12.00–13.00, и 
дети вынуждены ждать автобус 
до 16.00?

Что же касается 
Белорусского цементного заво-
да, то в ответе было указано, что 
он удален от Муринборского 
УПК на расстояние 7 киломе-
тров. Наверное, ветер дует по 
дороге, по которой ездит транс-
порт, а не напрямую.

Также в письме сообщает-
ся, что, согласно информации 
Костюковичского райиспол-
кома, закрытие иных объектов 
в д.Забычанье не планируется. 
При этом с работниками клуба 
не продлен контракт для даль-
нейшей работы. Сберкасса, по 
имеющейся информации, рабо-
тает только до декабря 2016 
года.

В письме В.А.Малашко 
написано, что проведен ряд 
встреч с жителями д.Забычанье. 
При этом не указывают, что 
жители просто не были услы-
шаны. На встречу с жителями 
деревни якобы приезжал пред-
седатель райисполкома, но о ней 
заранее население не было опо-
вещено.

Что делать нам, живым 
людям, которые «экономически 
никому не выгодны»? Ведь нас 
оставляют не просто в разру-
шенной деревне, нас оставляют 
без жилья, в которое вложено 
все, но которое теперь в этой 
деревне никому не нужно, так 
как оставаться жить здесь нет 
смысла!

Очень хотелось бы услы-
шать ответ на вопрос: поче-
му местные власти намеренно 
уничтожают деревню с таким 
количеством взрослых жителей, 
детей, а сохраняют те, где их 
гораздо меньше?

Неужели нас не услышит 
высшая власть и проблема не 
будет решена с пользой для 
всех?

Знаем, что «Народная Воля» 
не печатает письма без конкрет-
ных подписей, но поймите нас 
правильно: костюковичская вер-
тикаль не любит, когда ей пере-
чат, она может «насолить» любо-
му человеку. А мы столько всего 
пережили, что не хотелось бы 
иметь дополнительные неприят-
ности. А поэтому просим под-
писать наше письмо так:

Жители деревень 
Забычанье, Негино, 

Крупни  Костюковичского 
района.

От редакции
Да, «Народная Воля» 

избегает публикации ано-
нимных писем. Такая 
судьба могла постигнуть 
и эту корреспонденцию. 
Но в последний момент 
мы все же приняли поло-
жительное решение. 
Слишком велика цена 
поднятых в письме вопро-
сов. Речь идет о судьбе 
не одной сотни людей. А 
вдруг там, в Костюкови-
чах, не всё учли? Вполне 
возможно, что областные 
чиновники подошли к 
оценке ситуации поверх-
ностно-ошибочно. А пото-
му не лишним будет, если 
на проблему взглянет 
высшая власть, та, кото-
рая находится в Минске. 
В любом случае уверены: 
публикация «письма 
издалека» никому не 
навредит, а только напом-
нит чиновникам, что 
«Народная Воля» живет 
жизнью народа.

Мінск у палоне 
дзьмухаўцоў

Сталічныя чыноўнікі глядзяць, каб усё 
было “вылізана” ў цэнтры Мінска. А вось як 
толькі ад’едзеш убок, заўважаеш не самыя 
прывабныя карцінкі. Нямала куточкаў, якія 
зараслі пустазеллем. Вялізныя тэрыторыі 
знаходзяцца ў палоне дзьмухаўцоў. Замест 
таго, каб іх раз-другі скасіць падчас рання-

га цвіцення, дачакаліся, калі іх парашуцікі 
пачалі разносіць насенне на вялікія адлегласці. 
Значыць, у будучым годзе “ўраджай” 
дзьмухаўцоў будзе значна вышэйшы. А гэта 
не тыя кветкі, якія ўпрыгожваюць горад.

Казімір РЫЛЬСКІ.

АДКРЫТЫМ ТЭКСТАМ

Чаму нам не шчасціць 
з настаўнікамі?

Чытаючы навіны ў беларускіх 
СМІ, праглядаючы інтэрнэт-
старонкі, раз-пораз ловіш сябе на 
думцы: гэта сон, жудасны сон, які 
проста не можа быць праўдай.

Не так даўно ў нашумелым 
інтэрв’ю велагоншчык Васіль 
Кірыенка заявіў: “…Прабачце, 
можа, каго пакрыўджу, але 
беларуская мова – не жывая. 
Гэта мёртвая мова, на якой 
практычна ніхто не размаўляе. 
Я лічу, што яе ў прымусовым 
парадку навязваюць, напрыклад, 
прымушаюць вывучаць маю дачку. 
Я, па вялікім рахунку, супраць 
гэтага”.

Пакрыўджаных гэтымі 
словамі Васіля Кірыенкі аказалася 
шмат. Інтэрнэт літаральна 
выбухнуў хваляй абурэння на 
адрас спартсмена. Пасля гэтага 
ў інтэрв’ю “Народнай Волі” 
велагоншчык развіў думку, 
адстойваючы сваё меркаванне. І 
нават велікадушна дазволіў тым, 
хто размаўляе на мове, размаўляць 
на ёй і далей, хоць, паводле яго 
сцвярджэння, нідзе за 34 гады 
свайго жыцця не сустракаў яе ў 
зносінах. Таксама ён прывёў збіты 
аргумент: у Беларусі двухмоўе, 
і ён, Кірыенка, лічыць сваёй 
матчынай мовай рускую, на якой 
размаўляюць яго бацькі, і шануе 
чырвона-зялёны сцяг, пад якім 
нарадзіўся.

Я ні ў чым не збіраюся 
пераконваць Васіля Кірыенку 
– кожны вольны думаць і 
размаўляць так, як хоча. Але 
дакладна ведаю адно: беларускай 
мове не патрэбны ніякія дазволы. 
“Мёртвая” беларуская мова 
перажыве ўсіх. У яе гісторыі 
было ўсё: росквіт, цкаванне, 
вынішчэнне, забарона. Зараз 
вось у нас у трэндзе быццам 
бы двухмоўе, у выніку якога, па 
сутнасці, мова карэннага этнасу 
выціснута з публічнага жыцця. 
Але яна і гэта перажыве! Нас не 
будзе, а мова застанецца.

Мне, як і Васілю Кірыенку, 
трыццаць чатыры. Я таксама 
нарадзіўся ў БССР пад чырвона-
зялёным сцягам. Вырас у 
рускамоўнай сям’і, дзе на 
“трасянцы” размаўляла толькі 
бабуля. І ніхто мне беларускую 
мову ў дзяцінстве не навязваў, 
гвалтам не змушаў на ёй 
размаўляць Мне, напэўна, больш 
пашчасціла з настаўнікамі. Са 
школьных гадоў я цвёрда помню 
выраз: “Мова – душа народа”.

Здавалася б, тры простыя 
словы, але, на мой погляд, у іх 
– падмурак для ідэалогіі краіны, 
які беспаспяхова шукаюць 
сённяшнія вертыкальшчыкі, 
людзі часовыя на сваіх пасадах. І 
праблема, здаецца, не ў тым, хто 
на якой мове размаўляе, праблема 
ў мысленні. Калі ведаць, што 
гісторыя Беларусі пачынаецца 
не з 1917 года, не са з’яўлення 
штучнага чырвона-зялёнага сцяга, 
то, напэўна, у нас і думкі не будзе, 
што беларускую мову нашым 
дзецям навязваюць у школе.

Душу навязаць нельга. Яна 
альбо поўная сваім, родным, 
спрадвечным, альбо пустая, а таму 
напоўненая чыімсьці – чужым. 
І калі мы шануем і ганарымся 
чужым, дык што з нашай душой?

Чаму нам так не шчасціць з 
настаўнікамі?

Выпускніца факультэта бела-
рускай філалогіі і літаратуры Юлія 
Папко жыве ў вёсцы Гошчава 
Івацэвіцкага раёна Брэсцкай 
вобласці. Тут працуе пакуль яшчэ 
беларускамоўная школа. Аднак 
жанчына актыўна збірае подпісы 
за тое, каб беларускамоўная 
навучальная ўстанова перайшла 
на рускамоўнае навучанне. Юлія 
прызнаецца, што, безумоўна, любіць 
родную мову, але русіфікацыя 
павінна адбыцца ў інтарэсах дзяцей, 
якія з дзяцінства не чуюць роднага 
слова. Маўляў, беларуская мова 
перашкодзіць ім у будучыні, бо 
прадметы ў сярэдніх спецыяльных 

і вышэйшых навучальных установах 
краіны выкладаюцца па-руску. Гэта, 
безумоўна, так, гэта горкая праўда 
сённяшняга дня.

Але хто, як не настаўнікі, 
павінны змагацца за захаванне 
роднай мовы? І, можа быць, 
варта было б настаўніцы 
беларускай мовы і літаратуры 
збіраць подпісы не за тое, каб 
мясцовая школа “абрусела”, а 
каб у мясцовым дзіцячым садку 
з’явілася беларускамоўная група, 
каб у Івацэвіцкім ліцэі, куды 
паступаюць многія выпускнікі 
школы, прадметы выкладаліся 
па-беларуску, каб нарэшце 
з’явіўся ў краіне па-сапраўднаму 
нацыянальны ўніверсітэт? Рэаліі 
сённяшняй Беларусі такія – мову 
мала любіць на словах, любоў да 
яе трэба даказваць справай.

Калі вам цікава, шаноўныя 
чытачы, то збор подпісаў за 
русіфікацыю школы ў Івацэвіцкім 
раёне, ініцыяваны настаўніцай 
беларускай мовы, знайшоў гара-
чую падтрымку сярод бацькоў. 
І цалкам верагодна, што яшчэ 
адной сярэдняй беларускамоўнай 
установай у краіне стане менш.

Вось і ў Пастаўскай школе 
№1 напярэдадні выпускных 
экзаменаў трох вучняў, якія 
збіраліся здаваць экзамен па 
беларускай мове, папрасілі 
перадумаць і выбраць для іспыту 
мову іншай краіны. У выніку 
гэтых траіх пераканалі тым, што, 
калі ўсе вучні адмовяцца ад здачы 
беларускай мовы, у іх будзе лішні 
вольны дзень на падрыхтоўку да 
выпускнога вечара. 

Ці не з такіх дробязяў складаец-
ца меркаванне, што “беларуская 
мова – мёртвая”? Мы ўласнымі 
рукамі спрабуем яе ўмярцвіць.

Усё гэта жудасны сон? 
Не, на вялікі жаль, гэта наша 
рэчаіснасць, ад якой хочацца 
хутчэй прачнуцца.

Віталь ГАРБУЗАЎ.
Мінск.

РЭХА

Святая наіўнасць 
 Паўла Казлоўскага

Прачытаў у “Народнай Волі” 
зварот былога міністра абароны 
Беларусі Паўла Казлоўскага да 
Аляксандра Лукашэнкі. Вось 
уступныя словы: “Знаю, что 
президент регулярно читает 
«Народную Волю», поэтому хочу 
обратиться к нему публично».

Вядома, што хацець нікому 
не забаронена. Але ў дадзеным 
выпадку здзіўляе святая наіўнасць 
асобы, якая ў свой час была ў 
асяродку ўладных структур 
у якасці першага міністра 
абароны незалежнай Беларусі. 
Няўжо падчас выканання гэтых 
абавязкаў Павел Казлоўскі не 
зразумеў сутнасць улады пад 
кіраўніцтвам А.Р.Лукашэнкі, 
калі многія службовыя асобы 
не прытрымліваюцца не 

толькі існуючых законаў, але 
і элементарных этычных і 
маральных нормаў? Ці не менавіта 
праз гэта горкі лёс напаткаў ліст 
«трех российских генералов», якія 
вырашылі заступіцца за спадара 
Казлоўскага? Не мае значэння, 
якой поштай ён дасланы – 
звычайнай ці дыпламатычнай. 
Калі не працуюць законы, то, 
зразумела, адсутнічае адказнасць 
за іх ігнараванне. Можна сто разоў 
паўтараць, што з боку чыноўнікаў 
няма парушэнняў заканадаўства, 
але факты часта сведчаць пра 
адваротнае. Сапраўды, «ответы 
даются в установленные законом 
сроки», але колькі разоў я асабіста 
пераконваўся ў тым, што яны не 
адпавядаюць тым пытанням, што 
пастаўлены ў звароце.

Мяне здзіўляе, што з такой 
сітуацыяй змірылася большасць 
людзей. З якім імпэтам яны бягуць 
на выбарчыя ўчасткі, каб яшчэ 
больш умацаваць гэтую ўладу! Не 
асэнсоўваючы, што такім чынам 
перакрываюць шлях у будучыню 
не толькі сабе, але і сваім дзецям 
і ўнукам, якія і без таго даўно 
пакутуюць на “фіялетавую” 
хваробу.

Як адзначыў у адным з 
артыкулаў Алесь Рашчынскі, 
“спадзяванні толькі на свядомую 
моладзь – новую генерацыю 
беларусаў, якія не хочуць жыць 
“на балоце”. Яна не будзе прасіць 
лепшага жыцця ў прэзідэнта, яна 
гэтае жыццё будзе ствараць сама!”

Эльяш БАНЕЛЬ, інжынер.
Мінск.

АЛЕСЯ НЯЎВЕСЯ

Паслугі  
з-пад пугі 
РУП ЖКГ “Докшыцы-

камунальнік” прымушае 
вяскоўцаў заключаць дамовы 
на вываз смецця. Тым, хто не 
пагаджаецца, пагражаюць судом 
і штрафамі. Прычым у абарот 
пераважна бяруць састарэлых 
людзей, бо пенсіі пакуль што 
плацяць рэгулярна, а калгаснікі 
не атрымліваюць зарплаты па 
тры-чатыры месяцы.

Жывём мы ў час 
амаль найгоршы –

Цяпер нішчымны вельмі час.
Дзе можна, 

ўсе шукаюць грошы.
Не выключэнне й жылкамгас.
Дагэтуль вотчынай быў горад,
Дзе ў кашалькі жыльцоў ён лез,
А зараз (во дзе людзям гора!)
Вяскоўцы трапілі пад прэс.
…Устала рана баба Ганна,
Бо спаць не любіць люд стары.
Адзелася і нечакана
Гасцей убачыла ў двары:
Дзве таўстазадыя кабеты
Шыбуюць з папкамі ў руках.
Візіт неспадзяваны гэты
Нагнаў на бабу Ганну страх.
Жыццё ўжо засталося ззаду.
Адгараваўшы ледзь не век,
Старая не любіла ўладу –
Яна з людзей чыніла здзек.
Калі краінай правіў Сталін,
Саджалі люд “за каласкі”
(Хоць не сама, але засталі
Той час Ганульчыны бацькі.)
Як незагоеная рана
У памяці й хрушчоўскі час.
За “палачкі” пустыя Ганна
Гарбацілася на калгас.
Наогул быў перыяд гадкі
Для ўсіх вяскоўцаў, бо тады
Народ, каб не плаціць падаткі,
Знішчаў жывёлу і сады.
Шукалі потым спосаб брыдкі
І іншыя кіраўнікі,
Каб абабраць сялян да ніткі
Або залезці ў кашалькі.
Таму старая не чакала
Дабра, як згледзела кабет.
Яны – чарговая навала,
Прыслаў раён ці сельсавет.
Апанавала насцярога,
Прабіла на халодны пот…
Кабеты мовілі з парога,
Бабулю ўзяўшы ў абарот:
– Паслугу маем мы на мэце
І будзем з гэтае пары
Вывозіць розны друз і смецце,
Што ёсць у хаце і ў двары. –
Дамову Ганне працягнулі. –
Хоць грошай і няшмат, але ж
Ты з пенсіі сваёй, бабуля,
Нам кожны месяц 

адшчыкнеш…
Дык вось чаму было пагана,
Вярэдзіў страх яе душу!
Рашуча ім сказала Ганна:
– Дамову я не падпішу.
Якое смецце вы павінны
Вывозіць ад мяне, старой? 
Хіба што толькі шкарлупіны,
Калі яечка з’ем парой.
А трэба, дык сама я звыкла
У печ закіну хлуд ці тло.
Каб хтось за смецце 

грошы выклаў –
У вёсцы зроду не было!
І паказала ім на дзверы.
Кабеты “закіпелі” аж: 
– Як не падпішаш ты паперы,
Дык гэта будзе сабатаж!
У час, калі ў краіне ўлада
Змагаецца за чысціню,
Ты намаганням тым не рада
І плешчаш розную… фігню.
Падпісвай дагавор аб хлудзе,
Інакш сустрэнемся ў судзе!
Ён валаводзіцца не будзе –
Адразу штрафам абкладзе, 
Затым паўторна пакарае –
А гэта не адзін мільён.
Ды не здавалася старая,
Як непрыступны бастыён:
– Калі ў двары ляжыць якая
Галінка, дык такой бяды!
І ўжо не суд мяне чакае,
А векавечныя клады…
Хоць не ўдалося ім, кабетам,
“Прыціснуць Ганну да сцяны” – 
Захамутаць аброкам гэтым,
Але зрабілі ўсё ж яны
Намёк загадкавы:
– Бабуля,
Ты нам даводзіла дарма,
Што адмысловая “чысцюля”
І смецця ад цябе няма…

* * * 
Яно і праўда: на дасвецці,
Калі не стала ў небе зор,
Прыехаў самазвал і смецце
Бабулі вываліў у двор.

ИЗ ПИСЬМА

Объединяться нужно не оппозиции, а гражданам Беларуси
Сегодня, думаю, никого 

из здравомыслящих людей не 
нужно убеждать в ущербности 
действующего белорусского 
режима. Об этом сказано доста-
точно. Я хочу привлечь общее 
внимание к другому –  к основе 
этого режима, фундаменту, на 
котором он так прочно держит-
ся. К людям, которые на него 
работают и которые его под-
держивают. Ради выделенного 
куска от пирога и предстоящей 
пенсии они готовы плевать друг 
на друга. 

Но как долго сможет про-
существовать действующий 

режим, если большинство 
жителей страны станут посту-
пать по совести? Неделю? 
Месяц? За короткий промежу-
ток времени победители нашей 
независимости канут в Лету и 
станут неприглядной странич-
кой белорусской истории. И тут 
уже абсолютно ничего не смо-
гут сделать ни эскадроны смер-
ти, ни ФСБ-КГБ.

Не меняя менталитет людей, 
мы не сможем повернуть страну 
лицом к прогрессу, справедли-
вости и здравому смыслу. Если 
фундаментом нашей страны не 
станет совесть, если не сориен-

тируем наших граждан на нрав-
ственность, ничего путного мы 
не добьемся.

Сегодня объединять нужно 
не оппозицию, они там сами 
пусть разбираются и делят. 
Объединять нужно имен-
но граждан страны и вместе 
шагать к тому, чтобы власть в 
стране принадлежала интел-
лектуально-нравственной эли-
те гражданского общества под 
его полным контролем. Нужно 
готовить почву для этого неза-
висимо от того, сколько просу-
ществует действующий режим.  

Максим ХОЛОД.
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Вядома, што пасля смерці 
жонкі Якуб Колас пражыў 
удаўцом 11 гадоў. Нягледзячы 
на тое, што да яго заляцаліся 
многія жанчыны, ніводная з іх не 
здолела заваяваць сэрца класіка.

– Усе яны былі для яго толькі 
музамі, Якуб Колас сам казаў, 
што ніколі не здраджваў сваёй 
жонцы, – распавядае “Народнай 
Волі Марыя Міцкевіч. Дарэчы, ёй 
далі імя у гонар бабулі. – Народны 
паэт  вельмі балюча перажываў 
страту сваёй “яснюсенькай” 
зорачкі, “мілай і дарагой Марусі”, 
вернай спадарожніцы жыцця – 
Марыі Дзмітрыеўны Міцкевіч 
(Каменскай). Яна памерла 21 
мая 1945 года ў маскоўскай 
бальніцы пасля цяжкіх гадоў 
эвакуацыі ў Ташкенце. У лісце да 
сваіх родных Якуб Колас пісаў: 
“...памёр мой самы блізкі, самы 
дарагі друг, Маруся. (…) Адчуваю 
сябе так, як бы мне адсяклі 
правую руку і адабралі палавіну 
душы. Цяжка мне і пуста”. 

 “Шмат было ў маім 
жыцці няшчасцяў і пакут, але 
нішто так балюча не кранула 
мяне, як смерць майго самага 
шчырага і самага вернага друга, 
– пісаў Якуб Колас у лісце да 
Н.Я.Янкоўскага ад 10 лістапада 
1945 года. – Не гадаў перажыць 
яе, і мне цяжка. З гэтым болем аб 

маёй утраце прыйду я да свайго 
апошняга рубяжа”.

Марыя Дзмітрыеўна была 
цалкам аддана сям’і. Яна была 
першым слухачом і дарадцам 
паэта, стварала ўсе ўмовы 
для творчай працы, узяўшы 
на сябе ўсе клопаты па доме. 
Яна падаравала мужу трох 
сыноў, сачыла за іх вучобай і 
паводзінамі. Сястра Якуба 
Коласа адзначала, што “каб 
не такая жонка брату 
надарылася, то, можа, ён 
і такім вялікім не стаў бы”. 
Ды і сам Якуб Колас у лісце да 
Н.Загурскай-Паддубнай ад 8 
снежня 1952 года пісаў, што такія 
жанчыны, як яна, трапляюцца не 
часцей, як адна на 10.000.

Пачуццё адзіноты не пакідала 
Якуба Коласа да апошніх дзён 
яго жыцця. Часта прыходзіў ён 
на Вайсковыя могілкі да сваёй 
“мілай, роднай Марусі”.  Цяжкія 
думы непакоілі сэрца паэта 
нават у часы любімага занятку 

– збору грыбоў. Так, у лісце да 
сына Міхася ён піша: “Кожная 
мясцінка каля Парні нагадвала 
мне той далёкі і дарагі час, 
калі я з мамаю хадзілі тут. Я 
прыгадаў і той кусочак хвойніку, 
дзе мама знайшла вельмі ўдалага  
баравіка. Я ўсё думаў пра маму. 
У маіх вушах гучаў яе голас, вось 
так, як бы толькі што чуў яго... 
Мне стала сумна-сумна, і на 
вочы наплывалі слёзы...”

А што пачулі мы 21 мая, у 
дзень смерці Марыі Дзмітрыеўны, 
на тэрыторыі Дзяржаўнага 
літарат у рна-мемарыяльнага 
музея Якуба Коласа? Канцэрты 
рок-гуртоў, забаўляльныя 
мерапрыемствы і г.д.  Музейная 
ноч!  Няўжо нельга было хоць 
нейкім чынам успомніць  аб 
самым блізкім і дарагім чалавеку 
ў жыцці Якуба Коласа, яго “мілай, 
слаўнай Марусі”.
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л Ю С Т Э Р К АР О З Г А л А С

ОТКРЫТЫМ ТЕКСТОМДУХОЎНЫ СКАРБ

пытанняў  
і адказаў  

з гісторыі Беларусі150 (Працяг. Пачатак у №№3–20,  
22, 24, 26–34, 36–38.)

ПРЫВАТНАЕ ЖЫЦЦЁ

93. Што такое Полацкая акадэмія? 
Полацкая акадэмія – гэта 

вышэйшая навучальная ўстанова 
з усімі правамі ўніверсітэта, 
створаная на аснове Полацкага 
езуіцкага калегіума. Урачыстае 
адкрыццё акадэміі адбылося 10 
чэрвеня 1812 года, але ў сувязі з 
паходам Напалеона заняткі ў ёй 
пачаліся толькі 8 студзеня 1813 
года.

Акадэмія мела тры факуль-
тэты: тэалагічны, моваў і 
літаратур, філасофіі і вольных 
навук. Тут пад кіраўніцтвам сара-
ка прафесараў займалася блізу 
шасцісот студэнтаў. Адукацыя 
была грунтоўная і рознабако-
вая. Яе ўзровень быў намнога 
вышэйшы, чым у навучальных 
установах Расіі, таму нярэд-
ка адтуль прыязджалі вучыцца 
ў Полацак. На філалагічным 
факультэце, напрыклад, 
выкладалі лацінскую, грэчаскую, 
старажытнаяўрэйскую, поль-
скую, расійскую, французскую, 
нямецкую, італьянскую, араб-
скую і сірыйскую мовы і ство-
раныя на іх літаратуры. 40.000 
тамоў налічвала акадэмічная 
бібліятэка. Папаўняліся 
экспазіцыі адчыненага яшчэ ў 
1787 годзе музея і карціннай 
галерэі.

У друкарні, ці дакладней у 
выдавецтве, што дзейнічала пры 
акадэміі, выйшлі падручнікі 
замежных моў, матэматыкі, 
паэтыкі і рыторыкі, друкаваліся 
навуковыя трактаты, календары 
і літаратурныя зборнікі.

У Полацку пабачылі свет 
«Слоўнік старажытнасцяў» і 
«Лацінска-польскі лексікон», 
былі перавыдадзены творы 
Фэдра, Цыцэрона, Тыбула, 
Нэпота ды іншых антычных 
і новых аўтараў. Выходзіў 
ілюстраваны літаратурна-

навуковы часопіс «Месячнік 
Полацкі», аўтарамі якога 
былі пераважна студэнты і 
выкладчыкі.

З аўдыторый акадэміі 
пачалі свой шлях гісторык, 
археолаг і этнограф Канстанцін 
Тышкевіч, астраном і філосаф 
Якуб Накцыяновіч, пісьменнік 
Юзаф Масальскі. У полацкай 
альма-матэр вучыўся мастак 
Валянцін Ваньковіч. Дыплом 
гэтай установы атрымаў аўтар 
славутага «Шляхціца Завальні», 
адзін з пачынальнікаў новай 
беларускай літаратуры Ян 
Баршчэўскі. Пералік вядомых 
імёнаў мог быць шматкроць 
даўжэйшы, ды, на жаль, Полацак 
быў універсітэцкім горадам 
усяго восем гадоў.

Дэмакратычныя наву-
чальныя ўстановы зрабіліся 
на захопленых Расіяй землях 
магутнай духоўнай апазіцыяй 
каланізатарам. Полацкую пра-
фесуру абвінавацілі ў выхаванні 
антыўрадавых настрояў, і ў 1820 
годзе з царскай канцылярыі 
выйшаў указ: «Полоцкую ака-
демию и подведомственные ей 
училища упразднить».

У сярэдзіне ХІХ стагоддзя ў 
Беларусі не засталося ніводнай 
вышэйшай навучальнай уста-
новы. Царскія ўлады зачынялі 
іх, баючыся росту нацыяналь-
на-вызвольнага руху. Віленскі 
ўніверсітэт, Горы-Горацкі зем-
ляробчы інстытут… Першаю 
ў гэтым спісе была Полацкая 
акадэмія.

Галерэя Полацкай акадэміі. Малюнак Габрыеля Грубэра, генерала 
Ордэна езуітаў.

Славенец з паходжання, Г.Грубэр скончыў Венскі ўніверсітэт са 
ступенню доктара медыцыны. Быў надзвычай адукаваным і таленавітым 
вучоным у шмат якіх галінах ведаў. Выкладаў архітэктуру і гідраўліку ў 
Люблянскім калегіюме, кіраваў будаваннем караблёў у Трыесце, 
меліярацыяй забалочаных земляў у Славеніі.

Ад 1784 года Г.Грубэр выкладаў у Полацкім езуіцкім калегіюме 
матэматыку, механіку, эксперыментальную фізіку, архітэктуру і маляванне. 
Створаныя ім астранамічная зала, хімічная лабараторыя, фізічны кабінет 
мелі найноўшае абсталяванне і шмат арыгінальных прыладаў, зробленых 
полацкімі майстрамі.

94. Як уніяты вярнуліся ў праваслаўе? 
Для расійскага самаўладдзя, 

што запанавала на нашай зямлі 
пасля падзелаў Рэчы Паспалітай, 
ніякіх беларусаў не існавала. 
Між тым уніяцкая (або грэка-
каталіцкая) царква, да якой 
напрыканцы ХVІІІ стагоддзя 
належала болей за 75% жыхароў 
Беларусі, сведчыла пра іншае. 
У адрозненне ад праваслаўных 
і каталікоў, якія часта траплялі 
пад уплыў чужой культуры і 
ідэалогіі, уніяты добра ведалі, 
што яны не палякі і не расійцы.

Яшчэ за цараваннем 
Кацярыны ІІ з небяспечнага для 
акупацыйных улад уніяцтва ў 
надзейнае праваслаўе расійскага 
ўзору прымусова перавялі блізу 
паўмільёна нашых продкаў. 
Адначасова ішла апрацоўка 
грэка-каталіцкіх іерархаў, част-
ка якіх падалася і перайшла на 
службу царызму. У змаганні 
з народнаю вераю асабліва 
вызначыўся ўніяцкі біскуп Іосіф 
Сямашка. Ён увёў расійскую 
мову ў духоўных семінарыях 
і царкоўных справаздачах. 
Святары атрымалі загад правіць 

набажэнства па службоўніках, 
прысланых з Масквы. З уніяцкіх 
бажніц выкідалі бакавыя алта-
ры, ламалі арганы. Нязгодных 
каралі як злачынцаў.

Вернікі адказвалі на гвалт 
супрацівам. Так, за спробу 
перавярнуць іх у праваслаўе 
сяляне-ўніяты з маёнтка 
Азярышча Гарадоцкага паве-
та пастанавілі ўтапіць полац-
кага праваслаўнага епіскапа 
Смарагда і віцебскага генерал-
губернатара Шрэдэра, і «вос-
соединители» ледзьве здолелі 
ўцячы. А ў снежні 1834 года на 
дваранскіх выбарах у Віцебску 
172 шляхціцы падпісалі пра-
тэст супраць пераследу ўніятаў. 
Урад адрэагаваў пагрозамі суда 
і секвестрацыі маёмасці (г. зн. 
забароны або абмежавання на 
карыстанне ёю). Тым не менш з 
680 святароў Полацкай уніяцкай 
дыяцэзіі ў 1838 годзе за далу-
чэнне да праваслаўя падпісаліся 
толькі 186.

Вайна расійскага самаўладдзя 
з уніяцтвам афіцыйна завяр-
шылася 12 лютага 1839 года 

на Полацкім царкоўным сабо-
ры, дзе верхаводзіў Сямашка. 
Святая Сафія, што ўжо два з 
паловаю стагоддзі была грэка-
каталіцкім храмам, пачула 
пастанову пра вяртанне сваіх 
парафіян у праваслаўе, «дабы 
пребывать отныне в послуша-
нии Святейшего Всероссийского 
Синода».

Пратэстуючы супраць 
гэтай пастановы, больш за 
мільён уніятаў перайшлі пасля 
Полацкага сабора ў каталіцтва. 
Пра здзекі з беларусаў-уніятаў 
абурана пісалі нават асобныя 
дзеячы расійскай культуры: Леў 
Талстой, Аляксандар Герцэн 
(які назваў Сямашку «Иудой во 
Христе»).

Знішчэнне ўніяцтва, 
што падзяліла наш народ на 
праваслаўных і каталікоў, стала-
ся вялікім няшчасцем для наша-
га народа, падзяліўшы яго на 
праваслаўных і каталікоў. Гэта 
адна з галоўных прычын слабой 
нацыянальнай згуртаванасці 
беларусаў.

Уладзімір АРЛОЎ.

95. Хто такі Кастусь Каліноўскі? 
Вінцэнт Канстанцін 

Каліноўскі – наш нацыянальны 
герой, правадыр паўстання ў 
1863–1864 гадах. Нарадзўся ён 
2 лютага 1838 года ў шляхоцкай 
сям’і ў вёсцы Мастаўляны 
(цяпер тэрыторыя Польшчы). У 
1852 годзе скончыў Свіслацкую 
навучальню, а затым, у 1856–
1860 гадах, вучыўся на юрыдыч-
ным факультэце Пецярбургскага 
ўніверсітэта. Падчас навучання 
ўвайшоў у нелегальны гурток, 
дзе гартаваліся будучыя зма-
гары за волю Бацькаўшчыны. 
Вялікі ўплыў на станаўленне 
Кастуся як асобы зрабіў ягоны 
старэйшы брат Віктар – выдат-
ны знаўца гісторыі Беларусі і 
адзін з лідараў рэвалюцыйнай 
арганізацыі, які, на жаль, рана 
памёр, не паспеўшы здзейсніць 
свае планы і задумы.

Для шырокай прапаган-
ды сваіх ідэй Кастусь раз-
ам з паплечнікамі Феліксам 
Ражанскім, Станіславам 
Сангінам, Валерам Урублеўскім 
наладзіў напярэдадні паўстання 
выпуск першай беларускай 
нелегальнай газеты «Мужыцкая 
праўда» (у 1862–1863 гадах 
выйшла 7 нумароў). Газета 
заклікала сялян да барацьбы за 
нацыянальную і сацыяльную 
волю, да вяртання бацькоўскае 
веры – уніі, да вызвалення ад 
Маскоўшчыны з яе ненажэр-
ным чынавенствам і абрыдлым 
рэкруцтвам.

Зямлю меркавалася пера-
даць сялянам без выкупу. 

Гэтая акалічнасць ад самага 
пачатку паўстання падзяліла 
яго кіраўнікоў на «чырвоных», 
прыхільнікаў радыкальных змен, 
і «белых», гатовых да кампрамісу 
з царызмам. Кансерватыўная 
пазіцыя «белых», якія не 
хацелі ісці на саступкі сяля-
нам, спрычынілася да звужэння 
сацыяльнай базы паўстання.

З восені 1862 года Кастусь 
Каліноўскі ўзначаліў гэтак 
званы Літоўскі правінцыйны 
камітэт, дзе рашуча праводзіў 

ідэю незалежнасці нашай зямлі 
ад Польшчы. Увесну 1863 года 
ён заняў пасаду рэвалюцыйна-
га камісара Гарадзеншчыны, 
а ўлетку вярнуўся ў Вільню і 
ўзначаліў краёвы паўстанцкі 
цэнтр, які быў тады моцна аслаб-
лены ў выніку жорсткіх карных 
акцыяў Мураўёва-Вешальніка. 
Наладжаная дзякуючы намаган-
ням К.Каліноўскага дзейнасць 
цэнтра дала магчымасць утры-
мацца паўстанцкай арганізацыі 
да вясны 1864 года.

Уначы 10 лютага 1864 года 
К.Каліноўскага арыштавалі 
ў Вільні, у Святаянскіх 
мурах, дзе ён знаходзіўся на 
канспіратыўнай кватэры пад 
імем Ігната Вітажэнца. Ваенна-
палявы суд прысудзіў яго да 
пакарання смерцю, і 22 сакавіка 
1864 года Кастуся Каліноўскага 
публічна павесілі ў Вільні на 
гандлёвай плошчы Лукішкі. 
Перад смерцю ён здолеў пера-
слаць з-за турэмных кратаў 
«Ліст з-пад шыбеніцы» – свой 
духоўны запавет, у якім выказаў 
пэўнасць, што толькі тады 
«народзе, зажывеш шчасліва, 
калі над табою маскаля ўжо ня 
будзе».

Ёсць звесткі, што цела 
легендарнага «караля Літвы», 
як называлі яго ў народзе, было 
пахаванае на Замкавай гары ў 
Вільні.

Язэп ЯНУШКЕВІЧ.
Тэксты да ілюстрацый 

падрыхтаваў 
 Зміцер САНЬКО.

Гэты партрэт Кастуся 
Каліноўскага зрабіў у 1862 годзе 
ягоны паплечнік Ахіл Банольдзі. 
Паўстанцы спецыяльна адчынілі ў 
Вільні фотамайстэрню з 
літаграфіяй, каб пад яе 
прыкрыццём друкаваць падпольныя 
выданні.

Адна  
на дзесяць тысяч

Унучка Якуба Коласа, вядомая грамадская дзяячка  
Марыя Міцкевіч абураецца, што ў Дзяржаўным літаратурна-

мемарыяльным музеі Якуба Коласа  
ніяк не адзначылі гадавіну смерці жанчыны,  

якую яе знакаміты дзед кахаў усё сваё жыццё. 
“Замест гэтага ў музеі адбыліся канцэрты  

і забаўляльныя мерапрыемствы”, – крыўдзіцца  
спадкаемца класіка беларускай літаратуры.

Дырэктар Дзяржаўнага літаратурна-мемарыяльнага музея 
Якуба Коласа пацвердзіла “Народнай Волі”, што ў музеі не было 
спецыяльнай экспазіцыі і тэматычнай вечарыны, прысвечаных 
той, каго Колас вельмі кахаў. 

– Мы ўспаміналі Марыю Дзмітрыеўну, але не хадзілі на 
могілкі, паколькі была Ноч музеяў, – адказала Зінаіда Мікалаеўна 
Камароўская. – У праграме музейнай ночы не было ніякіх 
мерапрыемстваў з гэтай нагоды. Але ў нас ёсць фотаздымкі Марыі 
Дзмітрыеўны, і наведвальнікам падчас экскурсіі ў гэты дзень мы 
расказвалі, што 21 мая яе не стала...

Марына КОКТЫШ.
Здымкі з сямейнага архіва сям’і Марыі Міцкевіч.

ЗВАНОК У МУЗЕЙ

Марыя Дзмітрыеўна 
Каменская,  

жонка Якуба Коласа,  
1912 год.

Колас  
з жонкай 
Марыяй 

 і сынамі 
Данілам, 

Юркам  
і Міхасём,  
1928 год.

КЛАСІКА

Аўдыёпраект 
«Лета  

з Быкавым» – 
слухайце 

з асалодай!
Саюз беларускіх пісьменнікаў 

і Kniharnia.by прэзентуюць новы 
аўдыёпраект «Лета з Быкавым» 
і прадстаўляюць у папуляр-
ных аўдыёфарматах (у тым 

ліку для iPhone, iPod, iPad) тры 
аповесці класіка нацыянальнай 
літаратуры «Бліндаж», «У тума-
не» і «Пакахай мяне, салдацік».

Акцыя распачынаецца 19 

чэрвеня – у Дзень нараджэння 
Васіля Быкава. Тэксты сусветна 
вядомага творцы агучылі акцё-
ры Нацыянальнага акадэмічнага 
тэатра імя Янкі Купалы. Запіс 

зроблены на студыі HUKAPIS 
кампаніі Prastora.by. 

Прапануем на сайце lit-bel.
org вольна паслухаць першыя 
пяць глаў кожнага з твораў. 

ЗЕМЛЯКИ

4-летняя дочь уроженца Гомеля – наследница 8,2 миллиарда долларов
Журнал Forbes впервые 

составил список самых богатых 
наследников российских мил-
лиардеров. Верхнюю строчку 
с потенциальным наследством 
в 8,9 млрд долларов занял сын 
главы компании «Лукойл» Вагита 
Алекперова Юсуф. А вот на вто-
ром месте разместилась четырех-
летняя Тара Мельниченко, дочь 
уроженца Гомеля, владельца ком-
паний «Еврохим» и СУЭК Андрея 
Мельниченко с потенциальным 
наследством 8,2  млрд долларов.

В журнале подчеркивают, что 

полноценным «рейтингом наслед-
ников» список назвать нельзя, так 
как в нем не учтены доли состоя-
ний миллиардеров, которые при-
надлежат их супругам.

«В расчетах для простоты 
все состояние бизнесмена делилось 
на всех его признанных детей», – 
пишут авторы рейтинга.

Уроженец Гомеля, владелец 
компаний «Еврохим» и СУЭК 
Андрей Мельниченко женился в 
2005 году на Сандре Николич, быв-
шей солистке белградской группы 
Models. Их дочь Тара  родилась в 

2012 году, примерно через семь лет 
после свадьбы родителей. 

Сейчас дочери Мельниченко 
четыре года, в школу она не 
ходит и вместе с родителями 
путешествует по всему миру – у 
Мельниченко есть свои дома в 
России, США, Великобритании, 
Франции, Швейцарии и Монако.

Свежих фотографий малень-
кой Тары на просторах Сети не 
разыскать. Хотя и снимков ее 
родителей в интернете не так уж 
много. Настоящая богатая жизнь 
не терпит суеты и инстаграма.

2-летняя  
Тара  
с родителями 
на Гавайях  
в 2014 году.

ПЫТАННЕ – АДКАЗ

Беларус у эстонскім парламенце
У адным з 

нумароў “Народнай 
Волі” прачытаў пра 
беларусаў, якія 
сталі вядомымі 
палітыкамі ў Расіі. 
Ці ёсць прыклады 
такога поспеху ў 
іншых краінах?
 Аляксандр Барадзін, 

Магілёў.

Адным з папулярных 
эстонскіх палітыкаў з’яўляецца 
этнічны беларус. Гаворка пра 
Дзяніса Бародзіча. Ён нарадзіўся 
ў 1979 годзе ў Таліне, але яго 
сваякі паходзяць з Беларусі. 
Напрыклад, бабуля Бародзіча 

дагэтуль жыве на Віцебшчыне. 
У Беларусі нарадзіўся і бацька 
будучага палітыка. Яго праца 
была звязана з марской справай, 
таму ў савецкія часы Бародзіча-
старэйшага накіравалі ў Эстонію. 
Хатняй мовай у сям’і была руская, 
але, што нетыпова, бацькі аддалі 
Дзяніса ў эстонскамоўны садок. 
Таму дзяржаўную мову ён ведае 
бездакорна. 

Паралельна з вучобай у 
Міжнародным універсітэце 
Concordia (па спецыяльнасці 
“правазнаўства”) Бародзіч 
прыкладна паўтара года ахоўваў 
рэзідэнцыю пасла ЗША. Як 
тлумачыў будучы палітык, 
“кішэнныя грошы аднойчы 

канчаюцца. А за вучобу трэба 
плаціць. Не хацелася сядзець у 
бацькоў на шыі і хацелася схадзіць 
з дзяўчынай у кіно”. Паралельна 
Дзяніс нядрэнна гуляў у футбол, 
дайшоў да маладзёжнай зборнай 
Эстоніі і нават правёў некалькі 
гульняў у мясцовай вышэйшай 
лізе. Таксама спрабаваў свае 
сілы ў каратэ і парусным спорце. 
Рост спартсмена-палітыка – 178 
сантыметраў.

У красавіку 2007 года 
28-гадовы Бародзіч стаў віцэ-
мэрам Таліна. Курыраваў 
камунальную гаспадарку, 
дарожнае будаўніцтва, сувязь 
і ахову навакольнага асяроддзя. 
Тады Дзяніс з’яўляўся сябрам 

уплывовай Цэнтрысцкай партыі, 
нават уваходзіў у склад яе 
кіраўніцтва. Але ў 2012-м выйшаў 
з яе шэрагаў і напрыканцы 2013 
года далучыўся да ліберальнай 
Партыі рэформ. На апошніх 

парламенцкіх выбарах у Рыйгікогу 
(эстонскі парламент) гэта партыя 
заняла першае месца, набраўшы 
28,6%. У фракцыі Партыі рэформ 
працуе і Дзяніс Бародзіч.

Дзяніс МАРЦІНОВІЧ.

ЗАПРАШЭННЕ

Каханне  
як 

мілітарызм
Пад такой назвай 

падрыхтаваны 
спектакль 

 у Нацыянальным 
акадэмічным тэатры  

імя Янкі Купалы. 
Прэм’ера –  
30 і 31 мая.

Спектакль будзе ісці 
на Камернай сцэне – новай 
пляцоўцы тэатра, што 
адкрылася ў гэтым сезоне 
і была даверана маладым 
рэжысёрам, студэнтам 
Беларускай дзяржаўнай 
акадэміі мастацтваў (курс 
Мікалая Пінігіна). 

У снежні 2015 года 
там адбылася прэм’ера 
“Антыгоны” па творы Жана 
Ануя ў пастаноўцы Мікалая 
Капульцэвіча. У сакавіку 
2016 года на купалаўскіх 
афішах з’явіліся “Шабаны” 
па творы Альгерда 
Бахарэвіча ў пастаноўцы 
Алены Ганум. Цяпер 
Дзмітрый Цішко выбраў 
для сваёй дыпломнай працы 
п’есу расійскага драматурга 
Пят ра Гла дзіліна , 
напісаную першапачаткова 
як сцэнарый, а затым 
адаптаваную для тэатра па 
просьбе Алега Табакова.

Героі п’есы  – 
пра дс таўнікі  трох 
пакаленняў адной сям’і, якім 
не жывецца мірна: бабуля 
ваюе з дзядулем, іх дочкі 
– з муж’ямі, а ўнучка – з 
хлопцам. Гэта гісторыя пра 
бясконцае супрацьстаянне 
ў стасунках самых блізкіх 
людзей.

– Мяркуючы па назве, 
спектакль павінен быць пра 
каханне, але ў гэтай гісторыі 
ўсе хочуць, каб кахалі толькі 
так, як кожнаму з герояў 
уяўляецца, – кажа рэжысёр 
Дзмітрый Цішко.

Пераклад п’есы на бела-
рускую мову зрабіла Марына 
Казлоўская. Сцэнаграфію і 
касцюмы рыхтуюць мала-
дыя мастакі, студэнты 
Барыса Герлавана лідзія 
Малашэнка і Крысціна 
Пержукова. Музычным 
афармленнем займаецца 
Павел Захаранка. Мастацкі 
кіраўнік пастаноўкі – 
Мікалай Пінігін.

Вера ВІР.

Бывший ведущий телеканала «Беларусь 1» в пух и прах 
раскритиковал Белорусское телевидение. «Оно умерло», – 

написал Константин Придыбайло в своем блоге.  
Вот его полный текст.

Почему Медведь Топа 
похоронил  

Белорусское телевидение
Медведь из детской передачи 

выиграл зрительское голосование на 
национальной премии «Телевершина». 
Примечательно, что 6 лет зрители не 
могли выбрать своего любимого веду-
щего – голосование в этой номинации 
просто не проводилось с 2010 года, и вот 
этот результат очень показателен.

Белорусское телевидение умерло для 
его зрителей. Оно, как призрак, вещает 

само для себя и еще для ряда слоев насе-
ления, которые мало имеют отношение 
к тем, кого называют «народ». Это мерт-
вое телевидение периодически зажигает 
каких-то новых ведущих, что ходят по 
мероприятиям есть бутерброды и счи-
тают себя звездами, раздавая интервью 
«Знамени юности» и той колонке «КП», 
где в три строчки пишут мнение о чем-
то важном, кроме самого того мнения.

Белорусам не интересны персонажи, 
что вещают с их голубых экранов, пото-
му что там все устарело. От ужасного 
качества картинки, которая рассыпает-
ся и превращается в несмотрибельное 
месиво на плазменных панелях послед-
него поколения. Телевизоры далеко впе-
ред ушли от самого Белорусского теле-
видения. Да и смотреть нечего. Новости 
одинаковы, и от них ничего уже не 

ждут, ток-шоу только на одном канале 
более-менее можно смотреть, а развле-
кательные программы никто не дела-
ет в этой стране. Да, конкурировать с 
российским контентом сложно, но даже 
казахи смогли его победить местами, 
а у Белорусского телевидения шансов 
пока нет.

Победа Медведя Топы – это протест 
зрителей против того, что им каждый 

день пытаются показать дешевку на их 
дорогих телевизорах. Это глобальная 
проблема в принципе в создании этого 
телевидения: от работы водителей до 
руководителей. А еще каждый год раз-
дают друг другу бессмысленные награ-
ды «Телевершины». Стыдно должно 
быть! Впервые за много лет хоть кто-то 
заслуженно получит статуэтку. Спасибо, 
Топа!

Константин ПРИДЫБАЙЛО:

«Возможно, перемены произойдут 
 совсем скоро…»

Сегодня мало кто из телевизионщиков решается вслух называть вещи своими именами.  
В кулуарах почти все говорят, как деградирует Белорусское телевидение, что его невозможно 

смотреть, однако на публике все стараются делать вид, что все в порядке. 
Не боится ли Константин Придыбайло, что его прямолинейность может ему аукнуться  

и не самым лучшим образом повлиять на дальнейшую карьеру? 
Вот что ответил телеведущий «Народной Воле».

ИЗ ПЕРВЫХ УСТ

– Я не боюсь, что у меня начнутся 
какие-то проблемы, – сказал Константин. 
– Дело в том, что все знают, что происходит 
с телевидением в Беларуси. И многие колле-
ги поддержали мои слова, перепостили эту 
запись в социальных сетях.

Что касается руководства телевидения, 
то там тоже все знают. И я ведь не гово-
рю, что абсолютно все телепроекты – пло-
хие. Есть хорошие, но их мало. Поэтому на 
«Телевершине» и проголосовали за медве-
дя Топу. Да, конечно, можно говорить, что 
победили семейные ценности. Возможно, и 
так. Но посмотрите, кто был номинирован и 

кто победил. (Для справки: на втором месте 
после Топы (29%) оказались ведущие програм-
мы «Утро. Студия хорошего настроения» 
Ольга Бурлакова и Александр Меженный 
(СТВ). На третьем месте (9%) – веду-
щий программы «Копейка в копейку» Илья 
Кононов («Беларусь 2»). Остальные телеве-
дущие (Екатерина Забенько, Игорь Позняк, 
Егор Хрусталев, Елена Спиридович, Антон 
Мартыненко, Светлана Панкратова, 
Денис Курьян, Марина Грицук и другие вро-
де бы известные имена) получили от 0 до 3 
процентов голосов.)

Телевизионный рынок построен на 

рекламе и хороших, рейтинговых проектах, 
а у нас этого нет. Телевидение выжива-
ет. И молодежь практически не смотрит 
его. Поэтому зрители и отдали свои голоса 
не реальному телеведущему, а медведю из 
«Калыханкі».

Связываю ли я свою дальнейшую карье-
ру с Белорусским телевидением? Я сейчас 
работаю в Москве. Но при этом всегда 
держу в голове, что вернусь в Беларусь. И, 
конечно, хотел бы работать на телевидении. 
Но я надеюсь, что это уже будет совер-
шенно другое телевидение. Возможно, эти 
перемены произойдут совсем скоро…

Кто такой Константин 
Придыбайло?

Белорусской публике 
Константин Придыбайло навер-
няка запомнился по эфирам 
«Добрай раніцы, Беларусь!», он 
вел выпуски спортивных ново-
стей.

Вот как он, Константин 
Придыбайло, рассказывает о 
себе: «Родился в Воркуте, но уже 
через несколько месяцев стал 
жителем столицы Удмуртии – 
города Ижевска, где обитал до 
2006 года. В том же году я пере-
ехал в Беларусь, потому что мои 
родители родом из Гомельской 
области: папа – военный, мама 
– врач, и они мечтали вернуться 
на Родину.

В 2011-м закончил гумани-
тарный факультет БГУ 
«Социальная психология», но на 
госэкзамене пообещал никогда 
не работать по специальности, 
пока обещание держу. Я рабо-
тал на радио, вел новости спор-
та на «Беларусь 1» и много дру-
гих проектов, летом 2015-го 
переехал в Санкт-Петербург, 
сейчас работаю ведущим на 
Life78».

Марина КОКТЫШ.

ПРОФИЛЬ

Победу медведь Топа разделил 
 с актером Владимиром Воронковым, 

голосом которого он разговаривает.

ПЕРСОНА

Как трудно 
быть легендой

Сегодня в Большом театре вечер памяти  
великого артиста Аркадия Савченко.

По рассказам (а для актерской 
судьбы легенды вокруг имени не 
менее важны, чем творческая био-
графия), когда молодого белорус-
ского баритона Аркадия Савченко 
услышала прославленная певица 
Галина Вишневская, она задала 
ему один-единственный вопрос: 
«Почему вы еще не в Большом 
театре?» Она имела в виду, есте-
ственно, Москву. А Савченко 
любил Большой театр Минска. 
Тогда, в начале 1960-х, наш опер-
ный входил в тройку лучших 
музыкальных театров советской 
империи, был, что называется, 
на взлете, только-только получил 
звание «академического». 

Аркадий Савченко блистал в 
театре. Он получил звание «заслу-
женный артист» в 28 лет, всего 
через четыре года после поступле-
ния в труппу в 1964 году. У него 
был очень красивый голос огром-
ного диапазона. Поклонницы его 
обожали, кидаясь в ноги после 
спектакля, чтобы чуть ли не 
шнурки на память унести. Тоже, 
конечно, легенда. Но эффектная.

Их, любимцев публики, в теа-
тре в тот период было трое: тенор 
Бабий, бас Чернобаев и баритон 
Савченко. Не просто дружки – 
личности. Равные друг другу в 
вокале. Костяк труппы Большого 
театра республики. Но «старо-
стой» в троице был Савченко, его 
слово было закон и среди друзей, 
и в коллективе.

Что давало ему такое право? 
Во-первых, конечно, природный 
талант (уроженец земли витеб-
ской!), и, во-вторых, Савченко 
получил отличное образование. 
В Московской консерватории его 
педагогом был народный артист 
Батурин, который учился в Риме 
у великого Батистини, которого 
называли символом совершен-
ства. Так что творческая «родос-
ловная» Савченко была вне кри-
тики.

Но жизнь человека Аркадия 
Савченко иногда давала пищу 

для пересудов, была богата на 
приключения – опять-таки, как 
рассказывают. Однажды на 
гастролях в жаркой стране тро-
ица Савченко–Чернобаев–Бабий 
искупалась в фонтане… И, кажет-
ся, Савченко, как заводилу, на 
несколько месяцев даже уволили 
из театра – для профилактики. 
Когда троица стояла у служебного 
входа, вокруг них был плотный 
круг товарищей. Савченко умел 
и рассказать, и пошутить. А его 
огромный голос был слышен чуть 
ли не за полкилометра без звуко-
усилительной аппаратуры. Часто 
после спектакля троица ходила в 
театральное кафе «Черные скалы» 
(теперь ничем не примечательное 
«Театро»). Но самые знамени-
тые посиделки случались в дру-
гом заведении, и среди своих оно 
называлось «Путь в высшее обще-
ство» (теперь просто сетевое кафе 
«Гурман»). Администрация кафе 
очень любила эту талантливую 
компанию, тем более что к ним 
приходили лучшие поэты Минска, 
они читали стихи… И вообще 
была атмосфера... Вечером кафе 
закрывалось только тогда, когда 
уходил последний певец. Минск 
в таких воспоминаниях выгля-
дит настоящим Парижем. Или по 
крайней мере Варшавой, не прав-
да ли?

В мировом оперном репер-
туаре есть от силы три десятка 
самых популярных произведений, 
которые из века в век идут на 
всех сценах мира. И все они были 
в творческом багаже Аркадия 
Савченко. И, конечно же, он 
спел все баритональные партии 
в белорусских операх наших луч-
ших композиторов – Семеняко, 
Смольского, Кортеса, Туренкова, 
Глебова, Тесакова.

Аркадий Савченко был одним 
из последних, кто получил зва-
ние «народный артист СССР». И, 
по-моему, это никогда не может 
быть обесценено.

Елена МОЛОЧКО.

НЕДВИЖИМОСТЬ

За год трехкомнатные квартиры  
подешевели на 10 тысяч долларов

Риелторы отмечают: с весной 
пришла активность на рынок 
жилья. По сравнению с началом 
года стало совершаться больше 
сделок, что, безусловно, отрази-
лось и на ценах, и на и структуре 
рыночного предложения. 

В новостройках хорошо рас-
продаются квартиры в домах эко-
ном- и стандарт-класса, где сред-
няя стоимость одного квадрат-
ного метра составляет 1000–1160 
долларов. Нераспроданными 
оставались лишь те новострой-
ки, в которых цены изначально 
были завышены, а также кварти-
ры большой площади и так назы-

ваемые «пентхаусы». 
Что касается вторичного 

рынка жилья, то минчане охот-
нее приобретают квартиры с 
ремонтом.

– Спрос покупателей сфоку-
сирован на квартирах стандарт-
ных потребительских качеств, 
не требующих проведения доро-
гостоящего ремонта, – поясняет 
заместитель начальника отдела 
консалтинга и аналитики «Твоя 
столица Управление проектами» 
Андрей Чернышев. – Отчасти 
это обусловлено тем, что зна-
чительная часть покупателей 
рассчитывает сделать ремонт 

своими руками, без привлечения 
специалистов. Также популярны 
у покупателей квартиры, гото-
вые к проживанию. А вот квар-
тиры, требующие значительных 
финансовых вложений, так же 
как и большинство «элитных» 
квартир, остаются долгое вре-
мя на рынке невостребованными. 
Для подобных вариантов требу-
ется «особый» покупатель. 

По словам Андрея 
Чернышева, выбирая жилье, 
покупатели просматривают 10–15, 
а то и более квартир, надеясь най-
ти идеальный вариант по макси-
мально низкой цене. «Зачастую 

поиски затягиваются, и к момен-
ту принятия окончательного 
решения выбранный объект ока-
зывается проданным другому кли-
енту, – отмечает специалист. – А 
наиболее интересные по соотно-
шению факторов «цена–состоя-
ние (готовность к проживанию)» 
квартиры вымываются с рынка 
буквально за несколько недель. В 
результате чего в апреле коли-
чество предлагаемых на продажу 
объектов снизилось на 11%».

Каковы сегодня цены на мин-
ской «вторичке»? Сильно ли они 
отличаются от прошлогодних 
ценников на жилье?

Квартиры
Ср. пло-

щадь 
кварти-

ры, кв. м

Ср. стоимость 
квартиры, в долл.

Разница в стои-
мости, в долл.

СПК* ГкП** за квар-
тиру

за 
кв.м

Апрель 2016 г.
1-комнатные 33 35.210 41.450 6240 189
2-комнатные 50 49.750 57.150 7400 148
3-комнатные 68 64.330 79.630 15.300 225

Апрель 2015 г.
1-комнатные 33 47.190 56.430 9240 280
2-комнатные 50 67.500 84.000 16.500 330
3-комнатные 68 76.840 92.820 15.980 235
* – квартиры стандартных потребительских качеств;
** – квартиры с ремонтом и мебелью (готовые к проживанию).

Игорь ЗАЛЕССКИЙ.

РАКУРС

Ошибочка вышла… 
Как подтвердить подлинность произведения искусства и не попасть в тюрьму

Закончился громкий судеб-
ный процесс над известным 
специалистом по русской живо-
писи Еленой Баснер, дочери ком-
позитора Вениамина Баснера, 
автора песни «С чего начинается 
Родина». Суд Санкт-Петербурга 
вынес эксперту оправдательный 
приговор. Но вряд ли это удов-
летворило петербургского кол-
лекционера живописи Васильева, 
который именно из-за ошибки 
Баснер купил за 250 тысяч долла-
ров вместо подлинника картины 
Бориса Григорьева «В ресторане» 
подделку. Ведь в 2010 году имен-
но искусствовед Елена Баснер 
поставила свою подпись под экс-
пертизой, удостоверяя тем самым 
подлинность художественного 
произведения. А через несколь-
ко лет оказалось, что подлинник-
то хранится в Русском музее, а 
в руках у покупателя – классная 
фальшивка. Коллекционер обви-
нил эксперта в мошенничестве.

А часто ли попадали впросак 
белорусские коллекционеры? И 
где они проводят экспертизу, ког-
да покупают новые картины? 

С этими вопросами мы обра-
тились к известному коллекцио-
неру Александру РАДАеВУ.

– В принципе, при покуп-
ке нового произведения мне 
чаще всего хватает своего опы-
та и глаза, – ответил Александр. 

– Другое дело, если картина не 
атрибутирована, если автор мне 
не известен… И здесь белорус-
ский коллекционер оказывается 
буквально в патовой ситуации: у 
нас в стране искусствоведам из 
Национального художествен-
ного музея официально запре-
щено проводить экспертизу и 
давать заключения частникам. 
На гербовой бумаге с печатью 
вы ничего не получите – только 
заключение от руки. И в неко-
торых случаях нам приходиться 
ездить к музейщикам Москвы и 
Санкт-Петербурга или обращать-
ся к частным экспертам, которые 
являются членами известных экс-
пертных фондов Европы и мира, 
чтобы получить солидное экс-
пертное заключение о подлин-
ности произведения искусства. 
Кстати, это невыгодно не только 
нам (расходы на поездку!), но и 
искусствоведам Беларуси. Раньше 
благодаря частным экспертизам 
музеи имели постоянную статью 
дохода. А теперь эти денежки 
текут в Россию. Все ждут нового 
закона о культуре, который, наде-
юсь, изменит ситуацию.

А вот что рассказали сами 
музейные эксперты (попросив не 
называть их имен):

– Официально делать экспер-
тизу мы можем только для госу-
дарственных организаций, напри-

мер, для милиции. Для частных 
лиц эта деятельность действитель-
но запрещена. И вообще, офици-
ально мы не эксперты, а искус-
ствоведы, занимающие те или 
иные должности. И, признаться, 
мы опасаемся работать с частны-
ми коллекционерами, потому что 
совершенно не защищены перед 
законом. А ошибиться, как Елена 
Баснер, может каждый. Она очень 
известный специалист по рус-
скому авангарду, а вот ее пыта-
лись обвинить в мошенничестве. 
Но человеческий фактор никто 
не отменял! Тем более подделки 
иной раз теперь такого высокого 
качества – это целая индустрия! 
– что и рентген не сразу поможет. 
Помните громкое дело, связанное 
с искусствоведами Третьяковской 
галереи? Они тоже «честно оши-
бались» – то есть ставили свои 
подписи под картинами, а оказа-
лось, что преступники брали ста-
рые холсты датских художников 
XIX века, подделывали краски, 
писали русские пейзажи и прода-
вали их как неизвестные картины 
передвижников. И компьютер-
ная экспертиза не помогла. Люди 
хитрее и коварнее машин. Так что 
теперь мы ждем новый закон о 
культуре: если он будет защищать 
экспертов, мы будем работать с 
частными коллекционерами.

Виктория ДРОЗД. 

МАРШРУТЫ

Турыстаў –  
у Паўночную 
Карэю, сам – 
у Францыю
Дырэктар сталічнай 

турфірмы трапіў у лік 
«жалезных людзей».

У Францыі адбыўся традыцыйны 
турнір па трыятлоне “Ironman 
70.3” («iron man» перакладаецца 
з англійскай мовы як “жалезны 
чалавек”). У ім бралі ўдзел двое 
беларусаў, у тым ліку Канстанцін 
Каляда, генеральны дырэктар буйной 
беларуска-французскай турфірмы 
“Мерлінтур”.

Праграма турніру складалася 
з трох частак. Больш за 2,5 тысячы 
атлетаў з розных краін свету павінны 
былі праехаць на веласіпедзе 90 
кіламетраў, прабегчы 21,1 кіламетра 
паўмарафону і праплыць адлегласць 
у 1,9 кіламетра. Канстанцін Каляда 
адолеў гэтую дыстанцыю за 5 гадзін 
51 хвіліну 11 секунд.

Цікава, што “Мерлінтур” першай 
сярод беларускіх турфірмаў занялася 
рэкламай падарожжа ў Паўночную 
Карэю. У гэтым месяцы “Мерлінтур” 
арганізавала пяцідзённы тур у 
Пхеньян на самалёце Ту-154. Кошт 
вандроўкі ў самую закрытую краіну 
свету склаў 1,9 тысячы еўра.

Максім ПЛОТНІКАЎ.
Фота www.petrikov.by

ВІНШУЕМ!

Ілью Кургану – 90
Легендарны беларускі акцёр, дыктар радыё і педагог 

рыхтуецца адзначыць свой юбілей.
У 1949 годзе выпускнік 

сталічнага Тэатральнага 
інстытута Ілья Курган перамог па 
конкурсе амаль 100 прэтэндэнтаў 
і стаў дыктарам Беларускага 
радыё. Як расказваў Ілья Львовіч 
“Народнай Волі” (інтэрв’ю 
выйшла 29  студзеня гэтага 
года), ён думаў “папрацаваць на 
радыё некалькі гадоў”, каб потым 
перайсці ў тэатр. А ў выніку 
затрымаўся больш як на сорак 
гадоў. Цэлыя пакаленні нашых 
суайчыннікаў выраслі, слухаючы 
голас Ільі Кургана. Нездарма яго 
называлі “беларускім Левітанам”. 
Праз школу Кургана, які 
працаваў у Alma mater, а таксама 
кансультантам у Купалаўскім 
тэатры, прайшлі тысячы 
айчынных акцёраў.

Свой 90-гадовы юбілей Ілья 
Курган адзначыць 26 мая. Ведаем, 
што “Народную Волю” чытаюць 
многія вучні легендарнага 
дыктара. Упэўнены, што вашы 
цёплыя і шчырыя словы будуць 
лепшым падарункам Майстру!

Дзяніс МАРЦІНОВІЧ.
Фота kimpress.by

ЦІКАВА ВЕДАЦЬ…

«Фігара» адправілі на пенсію
Працоўны стаж тэатральнага  
доўгажыхара склаў 35 гадоў.

Пасля рэформы беларускія 
мужчыны будуць выходзіць на 
пенсію ў 63 гады, жанчыны – у 
58. А які стаж маюць тэатраль-
ныя спектаклі? Звычайна ён 
рэдка перавышае дзесяць гадоў. 
Але ў Мінску дагэтуль застало-
ся сем пастановак, прэм’еры 
якіх адбыліся яшчэ да перабу-
довы! Напрыклад, купалаўскую 
“Паўлінку” паставілі падчас 
вайны, у 1943 годзе, а оперу 
“Мадам Батэрфляй” – у 1953 
годзе, калі памёр Іосіф Сталін.

Опера “Вяселле Фігара” ішла 

ў Тэатры оперы і балета нязменна 
з 1980 года. Цяпер яе “адправілі 
на пенсію”. Але паколькі твор 
Моцарта папулярны ў гледачоў, 
вырашана паставіць яго новую 
версію. Для яе ўвасаблення 
запрошаны вядомы рускі рэжысёр 
Міхаіл Кісляраў. Прэм’ера 
адбудзецца ў верасні 2016 года.

Дарэчы, амаль усе оперы ў 
рэпертуары тэатра выконваюцца на 
мове арыгінала. А вось для “Вяселля 
Фігара” зробяць выключэнне: яно 
прагучыць па-руску.

Вадзім БРОННІКАЎ.
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ОТКРОВЕННЫЙ РАЗГОВОР

Валентина ЩеРБО:

«Лечу в Америку.  
Скоро в семье сына 

пополнение…»
Мама шестикратного олимпийского чемпиона по спортивной гимнастике  

рассказала «Народной Воле» о семье и работе сына в США.  

«Польша и Украина – 
очаровали!» 

– В прошлом году умер муж, 
после чего моя жизнь очень 
изменилась (с Валентиной 
Николаевной я беседую на кух-
не той же квартиры, что и 24 
года назад, когда Виталий стал 
триумфатором Олимпиады-92 
в Барселоне). Никакого интере-
са. Не сказать, что скучно одной, 
но… Я привыкла жить только с 
этим человеком, и вот все в один 
момент рухнуло. Леня болел, но я 
думала, что мы будем вместе еще 
долго… Все сложилось иначе. 31 
августа будет год, как не стало 
мужа. Даже на даче не могу долго 
находиться, кажется, что меня 
ждут дома. Единственная отра-
да – хор ветеранов, в котором 
я пою. Нравится выступать. Как 
подумаю, что скоро надо ехать в 
Америку к Виталику, так и мысль 
в голову: «Боже, как я там смогу 
жить без репетиций?!»

– Уже твердо решили отпра-
виться в лас-Вегас?

– Конечно, я же больше 
года делала американскую визу 
в Посольстве США в Варшаве – 
с января 2015 года. А получила 
ее только в апреле этого года. 
Представляешь, какие сложно-
сти?! Уехать в Варшаву, вернуться 
в Минск. То на поезд, то на 
самолет… И языка английского 
не знаю, надо было племянницу 
Виталика с собой брать. Да и в 
посольстве все строго – чуть ли 
не “догола раздевают”. Но как 
мне понравилась Польша! Я 
просто очарована Варшавой. Там 
продукты и дешевле, и вкуснее. Я 
даже два кочана салата “Айсберг” 
оттуда привезла. Он у нас очень 
дорогой, раньше 80 тысяч за 
килограмм стоил. Накупила кос-
метики, конфет разных, сыров, 
кофе… Туда ехала с пустой сум-
кой, а обратно 15 килограммов 
привезла. Украинским родствен-
никам подарки тоже приготовила. 

– Успели еще и в Украине 
побывать?

– Я каждый год туда езжу 
на Радуницу, там могила моих 
родителей. Кстати, в Украине мне 
тоже все понравилось… Дешево 
все, никто в душу не лезет. В 
Киеве говори на украинском, 
русском, английском языке – 
никто тебе слова плохого не ска-
жет. Да, где-то стреляют, но эту 
войну точно не Украина начина-
ла. Они свою землю защищают, 
а остальные чего туда с оружием 
идут? Россия, Запад… Что вам 
там надо? Украинцы сами раз-
берутся.  

–  Вы смотрите российское 
телевидение?

– Раньше смотрела, но сейчас 
для меня российские телеканалы 
– под запретом.  Они столько 
информации давали по Украине! 
И вот однажды вижу – девушка 
с Донбасса интервью на украин-
ском языке дает. Смотрю на ее 
губы – она совсем не то говорит, 
что озвучивают. Я же не дура, 
меня не обманешь! А многие 
ведутся на это.  Так зачем смо-
треть такое вранье? Я некоторым 
в Минске об этом рассказываю, 
так на меня еще набрасываются: 
мол, ты – хохлушка, а поэтому 
своих защищаешь.  Я с такими не 
спорю. И больше мозг не загру-
жаю российским телевидением. 
Эту бедную Украину терзают 

со всех сторон... Но там стой-
кий народ. В Украине мне так и 
говорили: «Если надо, все будем 
защищать свою Родину. Но зем-
лю свою не отдадим».
К сыну – в Лас-Вегас

– Я так понял, что вы давно 
спланировали поездку к сыну в 
Америку?

– Виталик меня все время 
звал. А теперь вообще повод 
хороший появился – в сентябре 
в семье сына снова пополнение. 
Так что съезжу, помогу жене 
Виталика. Кстати, она моя тезка 
– Валентина. А у сына в сентя-
бре как раз на работе тяжелая 
пора – начинается прием детей в 
его школу гимнастики. Он даже 
в Минск заглянуть не может на 
пару недель. Говорит: «Мама, 
если я прилечу домой, то поте-
ряю просто огромные деньги». У 
него же сборы, родители хорошо 
платят, чтобы именно Виталик 
вез их детей туда. А ему нель-
зя терять, потому что летом в 
его бизнесе мертвый сезон, дети 
уезжают в лагеря. И сыну при-
ходится из собственных дохо-
дов платить зарплату сотруд-
никам. Кстати, два его ученика 
уже выступают в молодежной 
сборной США…

– Когда Виталий приезжал в 
Минск последний раз?

– Года четыре назад.
– Слышал, что он в лас-

Вегасе купил новый дом…
– Да, после того, как 

шесть лет назад у них в семье 
родилась Виктория. А тот дом, 
который остался после развода 
с первой супругой Ириной, сдает 
квартирантам. Правда, плату с 
них вообще не берет. Дом – в 
аренде, за него нужно каждый 
год платить, вот квартиранты 
вместо сына и вносят деньги по 
счетам. В Америке так принято. 
Кстати, этот дом раньше стоил 
около 600 тысяч долларов, но во 
время кризиса цена сильно упала, 
и сын купил недвижимость на 
порядок дешевле.  Посадил воз-
ле дома деревья, баньку постро-
ил, грядки даже сделал, чтобы я 
там ковырялась и какую-нибудь 
петрушку посадила.

Сын все ходит вокруг нового 
дома, снимает его на телефон 
и мне снимки присылает. Я 
ему говорю: “Сына, по-моему, 
ты снимаешь одно и то же”. В 
доме – один этаж, но там – такие 
лабиринты! На территории есть 
еще маленький домик для меня. 
Говорит: “Когда состаришься, 
будешь здесь жить. За тобой 

же уход нужен. А в Минске 
кто будет смотреть?» Но, зна-
ешь, мне даже немного боязно 
лететь. Наслушаешься, как 
самолеты падают и взрываются, 
так и лететь охота пропадает. 
А с другой стороны, от судьбы 
никуда. Да и на внуков надо 
посмотреть.

– Второй раз ваш сын 
женился семь лет назад?

– Что-то около этого. Кстати, 
его первая супруга Ирина вышла 
замуж за американского милли-
онера, которому уже за семьде-
сят. Как говорят: старенький, но 
богатенький. А Ирина – девоч-
ка смазливая, почему бы и нет? 
Приеду, позвоню, может, и встре-
тимся. Если, конечно, захочет 
меня видеть. Людьми надо оста-
ваться всегда, при любых обсто-
ятельствах. Тем более у Иры и 
Виталика есть общий ребенок – 
моя внучка. 

Родня
–  С Виталием Ирина обща-

ется?
– Общается, когда дело касает-

ся их дочери Кристины. Она, кста-
ти, уже взрослая, 24 года девушке. 
Работает в Лас-Вегасе администра-
тором в гостинице, живет отдель-
но от родителей.  Даже успела 
официально побывать замужем и 
развестись. И я тебе скажу: это 
уже оторванный ребенок. Она, как 
птенчик, выпорхнула из родитель-
ского гнезда – и все. Сейчас живет 
с каким-то новым бойфрендом, 
о нем никто ничего не знает. А 
сначала был то ли мексиканец, то 
ли еще кто-то. Кристина вообще 
никого не слушает, к родителям 
не приезжает. Я ее поздравляю 
по скайпу – в ответ молчание. Но 
вижу, что фигура – просто блеск. 
Все на месте! С такой внешностью 
у нее должны быть толпы поклон-
ников.

– Может быть, к именито-
му папе все-таки иногда обра-
щается, когда есть проблемы с 
деньгами?

– Не обращается, потому 
что администратор в гостинице 
Лас-Вегаса – это тоже достаточ-
но крутая и высокооплачивае-
мая должность. Кристина знает 
несколько языков, это все при-
ветствуется. Я думаю, если бы ей 
нужны были деньги, то подала 
бы сигнал родителям. А так – 
тишина.

– Первая супруга Виталика, 
которая вышла замуж за милли-
онера, наверняка не работает?

– Совсем ничего не делать – 
это тоже скучно. Насколько мне 

известно, до последнего време-
ни она трудилась тренером по 
лечебной физкультуре в одном 
заведении. Работа непыльная, 
были свои клиенты, подарки… А 
теперь Ира вообще стала хозяй-
кой этого центра. Сын говорил, 
что она в финансовом плане име-
ет больше, чем он.

– Вот так бывшая жена, 
которая занималась лечебной 
физкультурой, обошла шести-
кратного олимпийского чемпи-
она по спортивной гимнасти-
ке…

– Виталик мне говорил так: 
«Мама, я вообще удивляюсь, как 
сумел после развода с Ирой удер-
жаться на плаву». Он же отдал 
ей половину всего, а это означает 
почти то же самое, что начать 
бизнес с нуля. В Америке обыч-
но, когда разводятся русские, 
жены остаются в США, а мужья 
уезжают из страны.

Когда Ира и сын развелись, у 
него осталась только гимнасти-
ческая школа. Чтобы сохранить 
свой бизнес, Виталик оставил 
Ирине машины, дом, да еще и 
ремонт в этом доме сделал. 
Можно сказать, вообще на ули-
це остался. Купил за 100 тысяч 
долларов какой-то маленький 
домик, это для Лас-Вегаса вооб-
ще копейки.

– А новая супруга, 
Валентина, вам понравилась?

– Они приезжали в Минск, 
когда внучке было полгода. Что 
можно сказать о Вале? Спокойная, 
молчаливая. Я у сына спраши-
ваю: «Она все время молчит или 
просто сейчас стесняется?» – 
«Все время, – отвечает. – Молча 
со всем соглашается, но делает 
по-своему». Я считаю, что так 
поступает мудрая женщина. Ведь 
главное, чтобы в семье не было 
скандалов. Она младше Виталика 
на 13 лет, но понимает, что семья 
все равно держится на женщине.

– Одним словом, Ирина и 
Валентина – две противополож-
ности…

– Совершенно верно! Первая 
супруга в первую очередь любила 
саму себя, для второй главное – 
семья и ребенок.  Наверное, так 
надо было распорядиться судь-
бе, чтобы сын и Валя встрети-
лись. И сегодня он мне говорит: 
«Мама, ты не представляешь, как 
я счастлив и спокоен. Сейчас – 
живи и жизнью наслаждайся». 
Хотя бизнес – он тоже здоровье 
отнимает. Давление у сына под 
140, на таблетках сидит. Сначала 
похудел, сейчас снова немного 
прибавил в весе. Жалуется мне, 

что очень сильно устает, а 
поэтому вечером хочется и 
на диване полежать. А за 
целый день нужно и свои 
дела сделать, и за Викой 
присмотреть, и даже обед 
приготовить…

Охота, банька, 
шашлыки…

– Кулинар?
– Виталик просто 

замечательно готовит. 
Мне разные рецепты 
рассказывает, что-то 
э к с п е р и м е н т и р у е т … 

Правда ,  со б с тв енные 
кулинарные изыски не пробует 
– для этого приглашает гостей. 
Смеется: “Если отравятся, 
значит, приготовил невкусно”. 
А вообще, не исключает даже, 
что со временем какой-нибудь 
ресторанчик откроет.

– Друзья в Штатах у него 
появились?

– Русские Петя и Толик из 
цирка в гости приходят. С аме-
риканскими тренерами дружит 
и своими блюдами иногда уго-
щает. В баньку ходят, в бильярд 
играют, в теннис…  Иногда – 
преферанс. Пару раз в неделю 
посещает атлетический зал – там 
и тренажеры, и бассейн. Меня 
обещал тоже туда записать.

– лас-Вегас – город казино…
– Сын говорит, что в 

казино играют только дураки и 
приезжие.  Я однажды попро-
бовала, так не представляешь, 
как затягивает! Там сначала дают 
возможность выиграть, а затем 
смотришь – уже 40 долларов про-
дул. Так что если выиграл что-
нибудь в казино – хватай деньги 
и бегом домой! Игровые авто-
маты там стоят, кстати, в любом 
магазине.

– Насколько мне извест-
но, Виталий, когда приезжает 
домой, любит отправиться на 
охоту или рыбалку. Эта страсть 
не пропала?

– О, это у него святое! Зимой 
постоянно бывает на охоте и 
рыбалке, при этом в Америке 
выбирает для этого такие места, 
чтобы они напоминали ему 
Беларусь. Постоянная жара 
надоедает, а Виталик любит зиму, 
баньку, шашлыки.

– Вы сказали, что в 
сентябре в семье Виталия будет 
пополнение…

– Он очень хочет сына и 
наверняка уже даже знает пол 
будущего ребенка. Но мне ничего 
не говорят.  Ответ один: “Мама, 
даже ничего не спрашивай”.

Без ностальгии
– А Олимпиаду 1992 года, 

которая стала для вашего сына 
триумфальной, в разговорах вы 
не вспоминаете?

– Нет, это уже все в прошлом. Я 
иногда сама спрашиваю что-нибудь 
о тех временах, так он говорит, что 
та Олимпиада его «уже не дергает». 
Он сейчас другим занят – детей 
нужно в своей школе подготовить, 
чтобы они тоже стали чемпионами. 
А чего вспоминать события 
24-летней давности? Прошлое не 
вернешь, хотя оно, может быть, 
и приятное. Нужно жить настоя-
щим. Интересуюсь: «Фляк-сальто 

или пируэт сейчас сделал бы?» – «А 
зачем мне ломаться?» – отвечает. 
Что вы хотели – годы берут свое. 
В январе сыну исполнилось уже 44 
года…

– Виталий Щербо – един-
ственный в мировой истории 
спортсмен (плавание в счет не 
берем), выигравший 6 золотых 
наград на одних Играх. Дарье 
Домрачевой за три золотые 
медали дали Героя Беларуси…

– В 1992-м Виталик высту-
пал за Объединенную команду 
СНГ, тогда время было другое. 
Но сегодня по поводу этих герой-
ских званий зависти у сына нет. 
Более того – болел за Дашу всей 
душой. А к разного рода победам 
и наградам относится философ-
ски: «Сейчас время Домрачевой, 
а 24 года назад было мое время. 
Тогда победы дали мне путевку 
в жизнь, и сегодня я счастлив, 
что моя семья ни в чем не нуж-
дается».

– Тогда, около 20 лет назад, 
у вас не было желания отгово-
рить сына уезжать в Америку?

– Зачем? Я, наоборот, хоте-
ла, чтобы он уехал из этой 
страны после печально извест-
ных событий, которые накры-
ли Виталика после триумфа в 
Барселоне. Украли две машины, 
ограбили квартиру, гонорарами 
нужно было делиться со спор-
тивными чиновниками… За что 
было жить? Выходить на улицу 
с пистолетом? Так что я была 
довольна его отъездом. Да, в 
Америке тоже есть свой крими-
нал, но после того шока, кото-
рый испытал сын в Беларуси, уже 
ничего не было страшно.

– И шоком, наверное, стало 
сообщение, что в ограблении 
принимал участие друг по сбор-
ной Николай Тихонович…

– В ограблении принимали 
участие трое – Коля, его старший 
брат Юрий и еще один их при-
ятель. Коля отвез Виталика на 
своей машине в аэропорт, а затем 
вернулся и «почистил» квартиру 
друга. Кстати, по решению суда 
они должны были выплатить ком-
пенсацию порядка 30 тысяч дол-
ларов. Но порядочным оказался 
только Юрий, который выплатил 
свою часть – 10 тысяч. Коля вышел 
из колонии, но где-то скрывается, 
и денег от него не видели. Третьего 
приятеля, насколько мне известно, 
вообще убили в тюрьме. Так что 
больше компенсации, скорее все-
го, не увидим. Хотя Виталик уже 
и сам махнул на эти деньги рукой 
– будь что будет.

Мы, кстати, разговаривали 
с Юрием, он мне рассказал, как 
было дело, когда ограбили квар-
тиру Виталика. По его словам, 
всем заправлял Николай. Такая 
вот она – человеческая зависть.

– Виталий сегодня всем 
доволен в Америке? Или все-
таки есть какая-то ностальгия 
по родине?..

– Ему иногда хочется при-
ехать домой на пару недель, но не 
более того. У него ностальгия по 
Америке, когда задерживается в 
Минске надолго. Там его семья, 
там его дети, там его работа. Там 
– ядро его сегодняшней жизни.

Алесь СИВЫЙ.
Фото из семейного архива семьи Щербо.

КРЫЖАВАНКА

«Шчасце народа – вось вышэйшы закон»

Па гарызанталі: 1.Лепш за 
статкам хадзіць, чым … вадзіць 

(прык.). 4.Надпіс над чым-
небудзь. 7.Някемлівы чалавек 

(разм.). 9.Спартыўная барацьба. 
10.“Самых шматабяцаючых 
дурняў выбіраюць у …” 
(В.Сумбатаў). 11.Улада як салёная 
…: чым больш яе п’еш, тым болей 
хочацца (прык.). 15.Восеньская 
кветка. 16.“Разбэшчвае не …, а 
страх згубіць яе” (Д.Стэйнбек). 
17.Прылада для пісьма (устар.). 
18.Паслядоўнік філасофіі 
стаіцызму. 20. … да Евы 
заляцаўся, а ўсе вінаватыя (прык.). 
21.“Чыноўнік, як у Хрыста за 
пазухай, калі … прэзідэнта 
вісіць за яго спінай” (Я.Ханін). 
25.Архітэктурны стыль XVIII 
стагоддзя. 26.Агародная расліна. 
27.У кожнага свая … (прык.). 28 
Не судзіся: … даражэй чобата 
стане (прык.).

Па вертыкалі: 1.Розум 
не … – не пазычыш (прык.). 

2.Сэрца весяліцца, і … цвіце 
(прык.). 3.Касметычная мазь. 4. 
… дзяруцца, а ў мужыкоў чубы 
трашчаць (прык.). 5.“Кожны 
паспяховы … называюць 
рэвалюцыяй, а кожны няўдалы 
– мяцяжом” (Дж.Прыстлі). 6. 
… здох, дык хай кот брэша 
(прык.). 8.Не … з’яўляецца 
законам, а закон – царом 
(прык.). 12.“Чым бездарней 
улада, тым даражэй абыходзіцца 
яе … падаткаплацельшчыкам” 
(В.Зу бкоў).  13.“Шчасце 
народа – вось вышэйшы …” 
(Цыцэрон). 14.Назва некаторых 
кароткачасовых устаноў. 17.Лепш 
благі мір, чым добрая … (прык.). 
19.Заўсёды знойдзецца …, каб 
вамі правіць, і Папа, каб адлучаць 
ад царквы (партугальская прык.). 
21. … касцей не ломіць (прык.). 

22.“Ёсць … віды ап’янення: 
алкаголем, наркотыкамі і 
ўладай. Апошняе – невылечна” 
(М.Мамчыц). 23.Сетка для лоўлі 
рыбы з суднаў. 24.Укрыццё для 
стральбы ў выглядзе рова.

Адказы  
на крыжаванку

Па гарызанталі: 1.Статак. 4.
Подпіс. 7.Расцяпа. 9.Каратэ. 10.
Мудрацы. 11.Вада. 15.Астра. 16.
Улада. 17.Стыло. 18.Стоік. 20.Адам. 
21.Партрэт. 25.Ракако. 26.Радыска. 
27.Асечка. 28.Лапаць.

Па вертыкалі: 1.Сякера. 2.Твар. 
3.Крэм. 4.Паны. 5.Пераварот. 6.
Сабака. 8.Цар. 12.Утрыманне. 13.
Закон. 14.Курсы. 17.Сварка. 19.
Кароль. 21.Пара. 22.Тры. 23.Трал. 
24.Акоп.

Склаў Лявон ЦЕЛЕШ.
г.Дзяржынск.
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МАЗАІКА

З кім згуляюць беларускія хакеісты 
на наступным чэмпіянаце свету? 
У Расіі завяршылася першынство свету па хакеі, а сёння 

каманды ўжо думаюць пра будучыя гульні.
Славацкі партал Hokej.sk  

разлічыў групы на наступ-
ны чэмпіянат свету па хакеі, 
які адбудзецца ў Францыі і 
Германіі, на падставе рэй-
тынгу ІІХФ.

Група 1: Канада (1-е 
месца ў рэйтынгу ІІХФ), 
ЗША (4), Швецыя (5), 
Славакія (8), Беларусь (9), 
Латвія (12), Данія (13), Італія (19).

Група 2: Расія (2), Фінляндыя 
(3), Чэхія (6), Швейцарыя (7), 
Германія (10), Нарвегія (11), 
Францыя (14), Славенія (15).

Паводле інфармацыі ČT Sport, 
першая група будзе гуляць у 
Парыжы, другая – у Кёльне.

Адзначым, што збор-

ную Францыі як гаспадара 
спаборніцтваў могуць памяняць 
месцамі са зборнай Даніі.

Як вядома, чэмпіёнам све-
ту ў чарговы раз стала зборная 
Канады, якая ў фінале перамагла 
каманду Фінляндыі. У матчы за 
“бронзу” гаспадары першынства 
– расіяне – былі мацнейшыя за 
зборную ЗША – 7:2.

Парадавалі!
На хатнім этапе Кубка свету BSB Bank па мастацкай гімнастыцы 

беларускія гімнасткі выйгралі сем медалёў.
Лідар беларускай зборнай 

Меліціна Станюта ў нядзелю трой-
чы ўздымалася на п’едэстал гона-
ру. У практыкаванні з абручом яна 
заваявала срэбра, за кампазіцыю 
з мячом – бронзу. Трэцяе месца 
нашай спартсменцы дасталася і 
пасля выступлення з булавамі.

Напярэдадні, 21 мая, 
Станюта выйграла бронзу ў 
індывідуальным шматбор’і. Такім 
чынам, на яе рахунку – чатыры 
медалі.

Каманда Беларусі (у скла-
дзе Ксеніі Чалдышкінай, 
Ганны Дудзянковай, Марыі 
Кадобінай, Марыі Кацяк, Валерыі 
Пішчэлінай і Арыны Цыцылінай) 

у групавых практыкаваннях з пяц-
цю стужкамі заняла другое месца – 
17,950 бала. Першае месца атрымалі 
расіянкі – 18,150, бронзу выйгралі 
гімнасткі з Ізраіля – 17,750 бала.

Затое беларуская каман-
да перамагла ў заключным відзе 
праграмы – групавых практыка-
ваннях з двума абручамі і шасцю 
булавамі – 18,550 бала. Срэбраныя 
ўзнагароды выйгралі італьянскія 
гімнасткі – 18,050, бронзавыя 
медалі атрымалі ізраільцянкі – 
18,000 бала.

За дзень да гэтага збор-
ная Беларусі заваявала залатую 
ўзнагароду ў шматбор’і ў група-
вым практыкаванні.

БГК імя Мяшкова – васьміразовы 
чэмпіён краіны па гандболе

Перамога над сталічным СКА прынесла брэсцкаму клубу 
восьмы раз званне чэмпіёна Беларусі па гандболе. БГК выйграе 

чэмпіянат краіны ўжо трэці раз запар.

Нагадаем, што БГК у гэтым 
сезоне выйграў і Кубак Беларусі. 
Акрамя таго, брэстаўчане 
ўпершыню ў сваёй гісторыі 
выйшлі ў плэй-оф Лігі чэмпіёнаў.

Бронзу чэмпіянату заваяваў 
гандбольны клуб «Гомель»: у 
серыі да трох перамог ён абыграў 
гродзенскі «Кронан».

ПА-ЗА ГУЛЬНЁЙ

Сын  
за  

бацьку? 
Старшынёй назіральнага 

савета футбольнага клуба 
«Дынама-Мінск» стаў 
Сяргей Чыж, піша спар-
тыўны сайт tribuna.com.  
Гэта сын Юрыя Чыжа – 
уладальніка сталічнага 
клуба, які з 11 сакавіка 
знаходзіцца за кратамі. 

Дагэт уль Сяргей 
Чыж працаваў у сетцы 
гіпермаркетаў Prostore,  
якая таксама належыць 
яго бацьку. Раней менед-
жар атрымліваў адукацыю 
ва ўніверсітэцкім калед-
жы Лондана і Оксфардскім 
універсітэце. 

Валентина 
Николаевна 

Щербо и сын.

Виталий с женой Валентиной  
и дочерью Викторией. 

Шестикратный олимпийский чемпион  
из Беларуси и его американские воспитанники.

ФУТБОЛ

Чорная паласа для 
«Дынама» закончылася?

У мінулую нядзелю адбылося некалькі матчаў 9-га 
тура чэмпіянату краіны па футболе ў вышэйшай лізе.

Мінскае “Дынама” пасля таго, як шэсць матчаў запар не магло 
выйграць, нарэшце атрымала перамогу над “Віцебскам” – 1:0. Астатнія 
вынікі: “Шахцёр” (Салігорск) – “Дынама” (Брэст) – 3:1, “Славія” (Мазыр) 
– “Нёман” (Гродна) – 1:0.

Турнірнае становішча
Каманды  Г В Н П М А
1. БАТЭ  8 6 1 1 21–11 19
2. Крумкачы 8 4 2 2 10–7 14
3. Дынама (Мн) 9 3 5 1 12–10 14
4. Шахцёр 9 4 2 3 10–8 14
5. Іслач  8 4 1 3 11–10 13
6. Тарпеда-БелАЗ 7 3 3 1 8–5 12
7. Славія  9 3 3 3 12–13 12
6. Мінск  8 3 2 3 10–11 11
7. Граніт  8 2 5 1 9–7 11
8. Віцебск  9 3 1 5 9–8 10
9. Белшына 8 2 4 2 14–13 10
10. Гарадзея 8 2 3 3  4–6 9
13. Нафтан 8 2 2 4 6–10 8
14. Дынама (Бр) 8 2 2 4 11–17 8
15. Нёман  9 1 3 5 5–10 6
16. Слуцк  8 1 3 4 5–11 6


